
RIKSDIGENS PROTOKOLL.
1876. Första Kammaren. N:o 3.

Torsdagen ilen 27 Januari 1876.

Kammaren sammanträdde kl. 2 e. m.

Justerades 8 protokollsutdrag för den 26 och protokollet för den 
21 dennes.

Föredrogs och hänvisades till ett Tillfälligt Utskott Herr Schön- 
becks den 26 dennes bordlagda motion, N:o 7, om aflåtande af under
dånig skrifvelse till Kongl. Maj:t rörande de med rektorsbefattningen 
vid Malmö högre elementarläroverk förenade inkomster.

Följande motioner väcktes och bordlädes, nemligen:
N:o 8, af Herr Cronéborg, angående aflåtande af underdånig 

skrifvelse till Kongl. Maj:t med anhållan om meddelande af förän
drade föreskrifter rörande s. k. arbetsbetygs utfärdande;

N:o 9, Herr Hammar hjelm, angående aflåtande af underdånig 
skrifvelse till Kongl. Maj:t med begäran om utarbetande af förslag 
till förändrade bestämmelser rörande skogsliqvider vid laga skiften;

N:o 10, af densamme, angående aflåtande af underdånig skrif
velse till Kongl. Maj:t med anhållan om uppgörande af förslag till 
förändrade stadganden rörande boställsinnehafvares eller arrendator 
dispositionsrätt till skog å boställe eller annan staten tillhörig egen
dom ;

N:o 11, af Herr Hedlund, om beviljande af ett penningebelopp å 
10,000 kronor åt Filosofie Doktorn M. Wiberg;

N:o 12, af Herr Almquist, om vidtagande af åtgärd för erhållande 
af årliga offentliga redogörelser rörande rånte- och kapitalförsäkrings- 
anstalternas förvaltning m. m.; samt

N:o 13, af Herr Wallenius, om förändrad lydelse af § 1 i gäl
lande förordning angående jords eller lägenhets afstående för allmänt 
behof.
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N:o 3. 2

Anmäldes och bordlädes Riksdagens Kanslideputerades memorial 
N:o 1, angående antagande af tjensteman i Riksdagens kansli.

Fredagen den 28 Januari.

Kammaren åtskildes kl. 2 e. m
In fidem

O. Brakel.

Fredagen den 28 Januari 1870.

Kammaren sammanträdde kl. 1/2 2 e. m.

Justerades ett protokollsutdrag för den 27 och protokollet för den 
22 dennes.

Föredrogs och hänvisades till ett Tillfälligt Utskott Herr Crone- 
borgs den 27 dennes bordlagda motion, N:o 8, angående aflåtande åt 
underdånig skrifvelse till Kongl. Maj:t med anhållan om meddelande 
af förändrade föreskrifter rörande s. k. arbetsbetygs utfärdande.

Föredrogs och hänvisades till ett Tillfälligt Utskott Herr Ham- 
marhjelms den 27 dennes bordlagda motion, N:o 9, angående aflå
tande af underdånig skrifvelse till Kongl. Maj:t med begäran om ut
arbetande af förslag till förändrade bestämmelser rörande skogsliqvi- 
der vid laga skiften.

Föredrogs Herr IIammarhjehns den 27 dennes bordlagda motion, 
N:o 10, angående aflåtande af underdånig skrifvelse till Kongl. Maj:t 
med anhållan om utarbetande af förslag till förändrade stadgande!! 
rörande boställsinnehafvares eller arrendators dispositionsrätt till skog 
å boställe eller annan staten tillhörig egendom.

Herr Hedlund: Med det största intresse har jag tagit del af 
Herr Hammarhjelms föreliggande motion. Dock tror jag mig deri 
hafva funnit en lucka, och det är med anledning deraf jag anhåller 
att få yttra några ord.



N:o 3.
Det måste fordras icke så liten tid, innan den skogslagstiftning, 

som Herr Hammarhjelm föreslagit, kan bringas till lag ens på pap- 
peret. Under den tid, som dessförinnan kommer att förflyta, skola 
säkerligen många boställen utarrenderas, och fråga uppstår då, huru 
man vid dessa kontrakts uppgörande skall förfara. Jag föreställer 
mig, att om Herr Hammarhjelms motion, såsom jag hoppas, kommer 
att vinna framgång, den dock, för att leda till det dermed afseddare- 
sultatet, fordrar ett amendement, och såsom sådant vågar jag föreslå, 
att i de kontrakt, som uppgöras innan den föreslagna lagen kom
mer att träda i verket, införes en klausul, att arrendatorn i afseende 
på hushållningen med boställets skog skall vara skyldig att underka
sta sig möjligen blifvande lagförändringar.

Jag hemställei, om icke detta amendement kunde förenas med 
motionen.

Hen Hammarhjelm: bom jag för min del icke har något emot 
det af Herr Hedlund gjorda amendement, hemställer jag, att detsam
ma måtte 1 sammanhang med min motion komma under Utskottets 
pröfning.

Öfverläggningen förklarades slutad, och motionen jemte yttrandena 
hänvisades till ett Tillfälligt Utskott.

Fredagen de» 28 Januari. 3

Föredrogs och hänvisades till Stats-Utskottet Herr Hedlunds den 
27 dennes bordlagda motion, N:o 11, om beviljande af ett penninge- 
belopp å 10,000 kronor åt Filosofie Doktorn M Wiberg

Föredrogs och hänvisades, till ett Tillfälligt Utskott Herr Alm- 
quists den 27 dennes bordlagda motion, N:o 12, om vidtagande af åt
gärd för erhållande af årliga offentliga redogörelser rörande ränte- 
och kapitalförsäkringsanstalternas förvaltning m. m.

Föredrogs och hänvisades till Lag-Utskottet den af Herr Walle- 
nius sistlidne dag väckta och bordlagda motionen Nio 13, om förän
drad lydelse af § 1 i gällande förordning angående jords eller lägen
hets afstående för allmänt behof.

Föredrogs och bifölls Riksdagens Kanslideputerades den 27 dennes 
bordlagda memorial N:o 1, angående antagande af tjensteman i Riks
dagens kansli.



NV-:) 3. 4 Fredagen den 28 Januari.

Herr Burenstam uppläste en motion, N:o 14, om anvisande af 
7,500 kronor till understöd åt de inbyggare inom Humla socken i 
Örebro län, hvilka lidit skada till följd af ett den 18 Augusti 1875 
inträffadt skydrag.

Hänvisades till Stats-Utskottet.

Herr Berg, Carl Oscar, afgaf en motion, N:o 15, angående aflå
tande af underdånig skrifvelse till Kongi. Maj:t med anhållan om fram
läggande af förslag till skärpt lagstiftning rörande tillverkning och för
säljning af bränvin.

Begärdes på bordet.

Herr ron Kock väckte eu motion, N:o 16, om ändringar i gällande 
förordning angående försäljning af bränvin.

Äfven denna motion bordlädes.

Herr Norden/elt, Leonard Magnus, afgaf följande motioner:
N:o 17, om förändrad lydelse af § 19, 6 punkten, i Kongi. för

ordningen om nya strafflagens införande.
Hänvisades till Lag-Utskottet.
N:o 18, angående bergverkstiondens upphäfvande.
Hänvisades till Stats-Utskottet.
N:o 19, om lastpenningarnes afskaffande.
Hänvisades till Bevillnings-Utskottet.

Herr Dahm väckte en motion, N:o 20, om aflåtande af underdånig 
skrifvelse till Kongi. Maj:t rörande fridlysning af småfogel.

Hänvisades till ett Tillfälligt Utskott,

Herr Adelsköld uppläste en motion, N:o 21, om antagande af 
Kongi. förordningen angående åtgärder till förekommande af öfverdrif
ven afverkning å ungskog inom Norrbottens län att gälla jemväl för 
Vesterbottens län med undantag af lappmarkerna.

Denna motion, hvari Herr Almquist instämde, begärdes på bordet.

Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades Grefve Posse, Gösta, 
under tre veckors tid från den 2 i nästkommande månad,



Lördagen den 29 Januari, {. m. 5 N:o 3.

Herr Rhodin, under 14 dagar från den 31 dennes och Herr Wallenius 
under tre veckor från sistnämnda dag.

Kammaren åtskildes kl. 1/2 3 e. m.
In fidem

O. Brakel.

Lördagen den 29 Januari 1870.

Kammaren sammanträdde kl. 12 middagen.

Justerades 9 protokollsutdrag för den 28 och protokollet för den 
25 dennes.

Grefve Wachtmeister begärde och erhöll ledighet från riksdags- 
göromålen under tiden från den 1 till den 21 i nästkommande månad.

Föredrogs och hänvisades till ett Tillfälligt Utskott Herr Bergs, 
C. O., den 28 dennes bordlagda motion, N:o 15, om aflåtande af 
underdånig skrifvelse till Kongl. Maj:t med anhållan om framläggande 
af förslag till skärpt lagstiftning rörande tillverkning och försäljning 
af bränvin.

Föredrogs och hänvisades till Bevillnings-Utskottet Herr von Kocks 
den 28 dennes bordlagda motion, N:o 16, om ändringar i gällande för
ordning angående försäljning af bränvin.

Föredrogs och hänvisades till Lag-Utskottet Herr Adelskölds den 
28 dennes bordlagda motion, N:o 21, om antagande af förordningen 
angående åtgärder till förekommande af öfverdrifven afverkning å 
ungskog inom Norrbottens län att gälla jemväl för Westerbottens län 
med undantag af lappmarkerna. (



N:o 3. 6

Herr von Möller uppläste en motion, N:o 22, om beviljande af ett 
extra anslag å 4,500 kronor till förökande af samlingarne å det natur
historiska riksmuseets zoologiska afdelning.

Hänvisades till Stats-Utskottet.

Lördagen den 29 Januari, f. m.

Herr Hammarhjelm afgaf en motion, N:o 23, angående aflåtande 
af underdånig skrifvelse till Kongl. Maj:t med anhållan om skärp
ning af straffbestämmelserna i Kongl. förordningen angående vilkoren 
för försäljning, till förtäring på stället, af vin, maltdrycker, kokadt 
kaffe och andra tillagade, icke spirituösa drycker.

Hänvisades till ett Tillfälligt Utskott.

Herr Schönbeck väckte en motion, N:o 24, om ändring af 19 kap. 
1 § i kyrkolagen.

Begärdes på bordet.

Herr Wallenius uppläste en motion, N:o 25, om förändrad lydelse 
af § 14 i förordningen angående försäljning af bränvin.

Hänvisades till Bevillnings-Utskottet.

Herr Wallenberg afgaf följande motioner:
N:o 26, angående aflåtande af underdånig skrifvelse till Kongl. 

Maj:t med anhållan om framläggande af förslag till sådan ändring af 
konkurslagen, att beslut om konkursbos utredning meddelst s. k. admi
nistration må kunna fattas.

Bordlädes.
N:o 27, om vilkorligt beviljande af det utaf Kongl. Maj:t äskade 

anslag till Nya lagberedningen.
Begärdes på bordet.
N:o 28, om ändring af § 6 i bankoreglementet.
Hänvisades till Banko-Utskottet.

Herr Ribbing, Carl, väckte en motion, N:o 29, om beviljande af 
ett lån å 12,000,000 kronor till understöd för en jernvägsanläggning 
mellan Tenhult och Göteborg.

Begärdes på bordet.



7 N:o 3.

Herr Leijonancker uppläste en motion, N:o 30, om understöd för 
en jernvägsanläggning mellan Göteborg och Engelholm eller Helsing- 
borg.

Sedan Herr Nilsson begärt ordet och förklarat sig instämma i 
motionen, blef densamma lagd på bordet.

Lördagen deri 29 Januari, f. m.

Herr Brun afgaf en motion, N:o 31, om understöd för en jern
vägsanläggning mellan vestra ändpunkten af Hudiksvall—Forssa jern
väg och Sveg i Herjeådalen.

Begärdes på bordet.

Herr Grafström anmälde sig och yttrade:
Jag anhåller att få instämma i den motion, som under senaste 

plenum väcktes af Herr Adelsköld, att skogsförordningen för Norr
bottens län måtte antagas att gälla jemväl för Westerbottens län, 
samt att detta mitt yttrande måtte få åtfölja remissen af motionen 
till vederbörligt Utskott, icke derföre att jag nu kan anföra några 
nya skäl för rigtigheten af hvad motionären anfört; men då länets 
myndigheter och menigheter med sällspord enighet hos Kongl. Maj:t 
anhållit, att en sådan lagstiftning, hvarom motionen handlar, måtte för 
Westerbottens län blifva gällande, har jag ansett lämpligt, att de, 
som i denna Kammare hafva äran representera detta län, skulle vara 
eniga i att nu understödja samma motion.

Uppå gjord proposition blef detta yttrande hänvisadt till Lag
utskottet.

Herr Frisk väckte en motion, N:o 32, om ställande af ett anslag 
å 15,000,000 kronor till Kongl. Maj:ts disposition för enskilda jern- 
vägsanläggningars understödj ande.

Bordlädes.

Herr von Kock uppläste följande motioner:
N:o 33, om ändring af gällande stadganden rörande skyldigheten 

att bygga och underhålla allmänna vägar; samt
N:o 34, om ändring af gällande stadganden rörande skyldigheten 

att bygga och underhålla kyrka med flera byggnader.
Dessa motioner begärdes på bordet.



N:o 3. 8 Lördagen den 29 Januari, e. m.

Herr Grefven och Talmannen tillkännagaf, att anslag till samman
trädets fortsättning kl. 7 e. in. blifvit före kl. 1 utfärdadt.

Herr Wcern, Carl Fredrik, afgaf en motion, N:o 35, i fråga om 
löneförhöjningar åt intendenterne vid naturhistoriska riksmuseet samt 
föreståndaren och amanuensen vid statens meteorologiska central
anstalt.

Hänvisades till Stats-Utskottet.

Herr Samzelius, väckte en motion, N:o 36, om förtydligande af 
gällande stadganden rörande kartering af fullmakter m. m.

Hänvisades till Bevillnings-Utskottet.

Anmäldes och bordlädes Banko-Utskottets memorial N:o 1, med 
öfverlemnande af fullmäktiges i Riksbanken till Utskottet afgifna 
berättelse.

Kammaren åtskildes kl. y„ 2 e. m.
In fidem 

O. Brakel.

Lördagen den 20 Januari 1876.

Kammaren sammanträdde kl. 7 e, in.

Herr von Geyer uppläste en motion, N:o 37, om tillsättande af 
bataljonshästläkarebefattningar m. m.

Hänvisades till Stats-Utskottet. '

Herr Larsson, Salomon, afgaf en motion, N:o 38, om förändrad 
lydelse af § 28 i förordningen angående försäljning af bränvin. 

Hänvisades till Bevillnings-Utskottet.



Måndagen den 31 Januari. 9 N;o 3.

Herr Carleson väckte följande motioner:
N:o 39, om beviljande af ett lån å högst 2,200,000 kronor till 

understöd för en jernvägsanläggning från Hultfreds station på Nässjö 
—Oskarshamns jernvägen till Westervik; och

N:o 40, om beviljande af ett lån å högst 2,400,000 kronor till 
understöd för en jernvägsanläggning från Westervik öfver Åtvidaberg 
till Bersbo.

Dessa motioner bordlädes.

Slutligen uppläste Herr Nilsson en motion, N:o 41, om ändring 
af § 11 i Kongl. förordningen om kommunalstyrelse på landet. 

Hänvisades till Lag-Utskottet.

Kammaren åtskildes l/t 8 e. m.
In fidem 

0. Brakel.

Måndagen den 31 Januari 1876.

Kammaren sammanträdde kl. 12 middagen.

Justerades 6 protokollsutdrag för den 29 dennes.

Föredrogs och hänvisades till Lag-Utskottet Herr Schönbecks den 
29 dennes bordlagda motion, N:o 24, om ändring af 19 kap. 1 § i 
Kyrkolagen.

Föredrogs Herr Wallenbergs den 29 dennes bordlagda motion, 
N:o 26, angående aflåtande af underdånig skrifvelse till Kongl. Maj:t, 
med anhållan om framläggande af förslag till sådan ändring af kon
kurslagen, att beslut om konkursbos utredning medelst s. k. administra
tion må kunna fattas.



10 Måndagen den 31 Januari.:o 3.

Herr Frisk: Då jag vid flera tillfällen, synnerligast under för- 
lidet år, då jag nödgades såsom fordringsegare ingå i åtskilliga kon
kurser, funnit det stora behofvet af en sådan ändring eller ett sådant 
tillägg i konkurslagen, som Herr Wallenberg föreslagit, hade jag äm
nat vid denna riksdag väcka en motion i samma syftning, som den 
nu föredragna, men jag afstod från fullföljande af denna min afsigt 
sedan jag hört att Herr Wallenberg ärnade afgifva en sådan motion, 
för att icke besvära Kammaren med flera motioner i samma ämne. 
Jag skulle visserligen för min del funnit önskligt, att Herr Wallen
berg i sin motion föreslagit allenast enkel röstpluralitet för fattande 
af beslut om utredningar genom administration, i stället för att, en
ligt motionärens förslag, för åstadkommande af ett sådant beslut skulle 
erfordras, att af de vid sammanträdet närvarande borgenärerne, 
representerande minst lika stor del af det anmälda fordringsbeloppet, 
äro om beslutet ense, ty livar och en, som känner huru konkursför
valtningen med sin forcerade realisering af gäldbundna boets tillgån
gar och dryga afgifter till kuratorer och rättens ombudsmän minska 
behållningen i boet och i följd deraf utdelningen till fordringsegarne, 
inser lätt fördelen af att kunna ställa boet under administration och 
så småningom realisera detsamma.

Jag anhåller att detta mitt yttrande måtte få åtfölja motionen 
vid dess remitterande till vederbörande utskott.

Öfverläggningen förklarades slutad och motionen jemte yttrandet 
hänvisades till ett Tillfälligt Utskott.

% till Föredrogs Herr Wallenbergs den 29 dennes bordlagda motion,
l"j[ered- N:o 27, om vilkorligt beviljande af det utaf Kongl. Maj:t äskade an- 
n,jen' slag till Nya lagberedningen.

Hans Excellens Herr Justitie-statsministern Friherre De Ge er: 
Den nu föredragna motionen afser, att vid det af Kongl. Maj:t för år 
1877 begärda anslag för nya lagberedningen måtte fästas det vilkor, 
att Kongl. Maj:t skulle för 1877 års riksdag framlägga en redo
görelse för resultatet af lagberedningens verksamhet under år 1876. 
Mot detta vilkor kan jag för min del icke hafva något annat att 
anmärka, än att det synes mig vara alldeles öfverflödigt. Enligt den 
för Nya lagberedningen utfärdade instruktion åligger det beredningen 
att vid hvarje års slut till Kongl. Maj:t afgifva berättelse om sina 
arbeten under det förflutna året, och eu redogörelse för innehållet af 
den berättelse, beredningen aflemnat för år 1875, har blifvit intagen 
i det statsrådsprotokoll öfver justitieärender hvilket åtföljt den till 
innevarande riksdag afgifna nådiga proposition om statsverkets till
stånd och behof. Utan tvifvel kommer Kongl. Maj:t att förfara på 
samma sätt äfven ett kommande år, antingen det föreslagna vilkoret 
blifver fästadt vid anslaget, eller icke. Jag torde icke misstaga mig 
i min förmodan, att den ärade motionären också mindre afsett att 
vinna bifall till sin motion, än att gifva en opinionsyttring mot den lång-



Måndagen den 31 Januari. 11 N:o 3.

samhet, hvarmed lagberedningens arbete fortgått, och det är derföre, 
som jag anhåller att få med några ord söka taga lagberedningen i 
försvar.

Det är sannt, att lagberedningen har under hela året 1875 vant 
sysselsatt med utarbetande af förslag till ny utsökningslag och att 
den dermed ännu icke blifvit färdig, oaktadt alla de förarbeten, som 
i detta ämne varit att tillgå. Men att arbetet är förenad! med åt
skilliga svårigheter och kräfver tid, torde bland annat framgå deraf 
att den komité, som Kongl. Maj:t år 1868 tillsatte för utarbetande 
af ett förslag till ny utsökningslag, behöfde fulla tre år, innan den 
afgaf sitt betänkande i ämnet, och detta ehuru komitén, i hvilken den 
ärade motionären var ledamot, inskränkte sig till eu revision af den 
äldre lagkomiténs och lagberedningens utarbetade förslag i ämnet. 
Nya lagberedningen bär tagit sin uppgift vida mer omfattande och 
nedlagt sitt mesta arbete just på sådana delar af den hithörande lag
stiftningen, som i de äldre förslagen voro antingen alldeles icke vid
rörda eller ofullständigt behandlade. Dit kunna till exempel räknas 
de invecklade ämnena om fördelning af köpeskilling för utmätt lös 
och fast egendom; om rättsförhållandet i kollisionsfall mellan den sak- 
rätt, som vinnes genom utmätning, och andra sakrätter i den utmätta 
egendomen; om de rättsförhållanden, som uppstå vid utmätning af 
sådan egendom, som omförmäles i sjölagen; om verkställighet af do
mar och utslag annorledes än genom utmätning; och om sättet att 
vinna den möjligast största skyndsamhet vid utsökningsmåls fullföljd 
i högre instans. Men dessutom har lagberedningen måst inlåta sig 
på frågan om bestämmande af den myndighet, som i första hand har 
att handlägga utsökningsmål. Den år 1808 tillsatta komitén hade 
ingen anledning att i detta hänseende ifrågasätta något annat än det 
bestående, eller dessa måls handläggning hos Kongl. Maj:ts Befallnings
hafvande. Men under den tid, vi hade en lagbyrå, som stod under 
justitiestatsministerns omedelbara ledning, erhöll denna lagbyrå före
skrift att utarbeta ett förslag till utsökningslag, enligt hvilket ut- 
sökningsmålen, till likhet med hvad i de flesta andra länder egde 
rum, öfverflyttades från Konungens Befallningshafvande till under
domaren. Ett utkast till en sådan lag blef af lagbyrån uppgjordt; 
men emellertid hade ombyte skett af justitiestatsminister, och för
slaget blef sedermera öfverlemnadt till den i stället för lagbyrån till
satta lagberedningen med föreläggande för denna att upprätta ett 
nytt förslag. Lagberedningen, som icke var bunden af någon före
skrift i afseende på innehållet, fann det icke lämpligt, att under nu 
varande organisation af underdomstolarne på landet verkställa en öfver
flyttning till dessa af utsökningsmålen, men den ville söka att så af
fatta sitt förslag att, i händelse en sådan öfverflyttning framdeles, 
då fasta och permanenta domstolar på landet koinme till stånd, fun
nes ändamålsenlig, öfverflyttningexr måtte kunna ske utan alltför stora 
rubbningar i den föreslagna lagen. Emellertid uppstodo inom lag
beredningen åtskilliga meningsskiljaktigheter, hvarigenom naturligen 
alltid vållas tidsutdrägt, utan att dock den tid, som åtgår för att ut
jemna dylika skiljaktigheter, kan anses förspild. En ytterligare tids-

Anslag till
Nya lagbered

ningen.
(Forts.)
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Anslag till
Nya lagbered

ningen.
(Forts.)

utdrägt orsakades deraf att midt under det arbetet pågick skedde om
byte af ordförande. Hvad jag emellertid kan vitsorda är, att långsam
heten i lagberedningens arbete icke är att tillskrifva någon brist på 
arbetsamhet och nit hos lagberedningens ledamöter. Men, man må 
för lagstiftningsarbeten tillsätta särskilda komitéer eller lagbyråer eller 
lagberedningar, så kommer man dock alltid till den erfarenheten, att 
hvarje omsorgsfullt lagstiftningsarbete går långsamt, och den erfaren
heten står Sverige visserligen icke ensamt om. Jag tillåter mig an
föra ett enda exempel, från vårt grannland Danmark. I dess grund
lag af 1849 föreskrefs, att förändringar i afseende på rättskipningen 
skulle ske genom en civillag. Detta arbete företogs också, och 1864 
framlade regeringen för danska riksdagen ett förslag till lag, i hvad 
kriminalprocessen angick. Denna lag kom emellertid icke till stånd, 
och i Februari 1868 tillsattes derföre en komité, hvilken erhöll i 
uppdrag att utarbeta en hel rättegångsordning, med särskild föreskrift, 
i hvad afsåg kriminalprocessen, att till grund för sitt förslag derutin
nan lägga det lagförslag, som varit förelagdt 1864 års riksdag. Först 
1875, efter fulla 7 år, blef denna komité, som har bestått af Dan
marks mest framstående rättslärde, färdig med den delen af sitt upp
drag, som afsåg kriminalprocessen.

För min del tror jag, att ifvern att åstadkomma lagförbättringar 
är större i Sverige än i andra länder, men att lagstiftningsarbetet 
här alldeles icke går långsammare än annorstädes. Åtminstone hvad 
angår de öfriga skandinaviska länderna, har jag af sakkunnige del
tagare i det Nordiska juristmötet hört det erkännandet, att Sverige 
i lagstiftningens framsteg ingalunda står tillbaka för dessa länder.

Herr Wallenberg: Det förhåller sig ganska rigtigt så, som den 
föregående talaren anmärkt, att jag väckt den föreliggande motionen 
för att gifva ett uttryck åt den temligen allmänt rådande oron öfver 
att lagstiftningsarbetet icke skrider märkbart framåt, och jag hade 
en tillräcklig anledning att antaga denna oro grundad af hvad som 
innehölls i det vid Kongl. Maj:ts proposition fogade statsrådsprotokoll, 
ty der förekommer icke någon upplysning om resultatet af nya lag
beredningens verksamhet, utan blott en underrättelse om att nya lag
beredningen hållit så och så många sammanträden och faststält vissa 
grunder för sitt arbete, men hvilka dessa grunder äro, derom finnes 
ingenting sagdt. När en institution arbetat ett helt år, utan att man 
fått veta något om hvad den under tiden uträttat, synes det mig icke 
ligga några orimligheter deri, att man önskar till eu kommande riks
dag erhålla någon upplysning om institutionens verksamhet under det 
löpande året, således efter två års arbete.

Emellertid har Justitie-statsministern nu meddelat en upplysning, 
som jag tror icke bör lemnas alldeles obemärkt, och det är, att de, 
hvilka varit sysselsatta med lagstiftningsarbetet, roat sig med att byta 
om grunder för lagförslaget angående utsökningsväsendet. Före detta 
justitiestatsministern Adlercreutz lärer nemligen, efter hvad här nu 
vitsordats, hafva anbefallt lagbyrån att vid arbetet utgå från den 
grundsats, att utsökningsväsendet borde handhafvas af domstolarne,
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och sedan arbetet påbörjats och fortgått i denna rigtning, ville den 
derefter följande Justitie-statsministern af grannlagenhet icke afbryta 
detsamma; men om jag fattade den förste bögtärade talaren rätt, har 
man nu återvändt till den åsigten, att det icke är lämpligt att lägga 
utsökningsärendenas behandling på domstclarne. Denna fråga disku
terades ganska allvarsamt i den komité, hvaraf jag var medlem, och 
som Hans Excellens Justitie-statsministern nyss sökte pricka för dess 
långsamhet. Jag vill gerna medgifva, att komiténs arbete icke gick 
fort; men det var också mellan henne och nya lagberedningen den 
väsentliga skilnad, att komitén utgjordes af personer, som icke kunde 
sitta vid arbetet året om, utan hade åtskilliga andra uppdrag i olika 
delar af landet, hvilka derjemte upptogo ledamöternas tid. Frågan 
om hvem som borde handlägga utsökningsmål diskuterades, såsom 
sagdt, ganska allvarsamt inom komitén, och man kom der till den 
åsigt, som tinnes uttryckt i 1 § af komiténs förslag till utsökningslag, 
der det heter: „Konungens Befallningshafvande skola hvar i det län 
eller den stad, deröfver han satt är, upptaga och afgöra utsöknings
mål. “ Jag^ kan med skäl säga, att frågan diskuterades allvarsamt; 
ty i komitén funnos två utmärkte jurister, som tillhörde rättskipnin
gen, och två framstående män af den delen af administrationen, som 
Landshöfdinge-embetena representera. Efter att hafva skärskådat frå
gan på ett uttömmande sätt, blef man ock till slut ense om att ut- 
sökningsärendena borde fortfarande handläggas af Landshöfdinge- 
embetena, och detta egentligen af det skäl, att, när målen äro tvistiga, 
komma de i alla fall under domstols pröfning, under det att dom- 
stolarnes belastande med sådant, som kan uträttas af administrationen, 
skulle komma att än mer fördröja vår rättskipning, som icke går för 
fort, denna tillökning i göromål förutan.

Att lagstiftningsarbetet i främmande länder går långsamt, är en 
klen tröst för oss. Visst är, att det icke går fort i vårt land; jag 
skall tillåta mig att derpå anföra ett enda exempel. För sex till sju 
år sedan väckte jag i denna Kammare en motion om upphäfvande af 
lagens stadgande om införsel i lön, och efter mig har en aktad leda
mot i Kammaren, General Lilliehöök väckt samma motion, men allt 
utan påföljd. Hvarföre kan man nu icke med slut afhjelpa eu sådan 
fråga, utan att sammanknippa henne med utsökningslagstiftningen i 
(ifrigt, — en fråga, som egentligen endast galler att ur lagen utstryka 
en del föråldrade bestämmelser, som menligt inverka på allmänna 
föreställningssättet och på förhållandet mellan staten och embetsman- 
nen. Ty det är oformligt och orimligt, att lagen medgifver förpant
ning för embetsmannens skuld af hans ännu icke intjenta lön af sta
ten, och såsom arbetsgivare bereder sig staten ett mindre godt arbete 
genom att underlätta embetsmannens skuldsättning på ett så föga lämp
ligt sätt.

Eftersom den föregående talaren gått tillbaka till 18(38, och för 
att visa att det icke är långsam heten i lagstiftningen, som gör dess 
förträfflighet, när någonting ändtligen blir färdigt, skall jag be att få 
erinra om en lagstiftningsfråga, som erhöll sitt slut just det nämnda 
året. Den 1 Maj 1868 utkom nemligen, sedan frågan om bysåttnin-
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gens afskaffande en längre följd af år stått på dagordningen, en för
fattning, som i stället att borttaga bysättningen bibehöll densamma 
på ett sätt, som ingalunda kan anses såsom en förbättring af den 
förut gällande lagen. Enligt denna författning kan en bysatt gäldenär 
göra sig fri genom att aflägga ed, att han icke har andra tillgångar, 
än dem han för gäldens betalning uppgifvit. Det enda, hvarför by
sättningen numera qvarstå!' i vår lag, är således — utom för sjelfva 
ordets bibehållande i lagstiftningen — för att fresta till och frampressa 
eder, som ingen menniska kan önska någonsin måtte blifva aflagda.

En annan lagstiftningsprodukt, som just icke heller bär vittne 
om att långsamhet i lagstiftningen utgör en borgen för ett lyckligt 
resultat, är den efter mångårigt arbete den 16 Juni 1875 utfärdade 
förordningen angående inteckning i fast egendom. Från egendom, hvari 
inteckning må meddelas, äro i denna förordning jernvägarne helt och 
hållet undantagna. Under det jernvägsbolagens kredit uttänjes till 
det yttersta, har man således ännu icke kommit derhän att för ett 
jernvägsbolags skuld kunna inteckna den jord, hvarpå jernvägeu ligger, 
oaktadt denna mark blifvit för ändamålet afsöndrad från annan jord
egendom, och således borde kunna, likt annan sjelfständig fastighet, 
pautförskrifvas. Detta är så mycket mer beaktansvärdt, som staten 
beviljar enskilda jernvägsbolag lån, under förklarande och förmenande 
att staten såsom långifvare har första säkerheten i bolagets jernväg, 
och andra långifvare medelst tryckta obligationer tillförsäkras att för 
sina försträckningar ega säkerhet i jernvägen näst efter staten. Allt 
sådant är ju rent af missledande, och det vore på tiden att man finge 
en lagstiftning, som medgåfve jernvägs intecknande, så att det icke 
fortfarande blefve stäldt så som det nu är, att den sista tillfälliga 
upplåningen af ett jernvägsbolag medför eu absolut lika god säkerhet 
för långifvaren, som den af staten i första hand lemnade försträck
ningen.

Emellertid ber jag att få försäkra, att jag ingalunda skulle bragt 
frågan om vårt lagstiftningsarbete på tal, om det icke varit af den 
orsak, att vi ej fått kännedom om något resultat af den nya lagbered
ningens verksamhet utan blott om antalet sammanträden.

Ett anhåller jag att få tillägga, och det är, att det i vår lag 
icke blott är författningarne om utsökningsväsendet och vattenrätten, 
som tarfva ändring; men man anser det icke löna mödan att göra 
framställningar om hvad som i lagstiftningsväg kan finnas önskvärdt, 
så länge det, skenbart eller verkligt, icke går något framåt med för- 
fattningsförslag, som i Dl till 16 år stått på dagordningen.

Grefve af Ugglas: Jag skulle högeligen önska och vilja hemställa 
till Herr Wallenberg, att han måtte återtaga sin förevarande motion, 
och jag stöder mig dervid på förhållandena, sådana de hittills gestaltat 
sig. Det som Herr Wallenberg nu begär, har redan af Kongl. Maj:t 
blifvit fullgjort vid denna riksdag, i det att eu redogörelse för hvad 
lagberedningen uträttat åtföljt den Kongl. propositionen, och hvad 
angår de arbeten, som förut skett genom lagbyrån, ber jag att få 
påminna, att, om också fullständiga redogörelser för dem icke alltid
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från Kongl. Maj:t inkommit till föregående Riksdagar, så hafva likväl 
sådana uppgifter af Stats-Utskottet begärts och villigt blifvit lemnade, 
hvilka uppgifter sedermera af Utskottet meddelats riksdagen. Under 
sådana förhållanden, — då kännedom om lagstiftningsarbetets gång 
aldrig blifvit Riksdagen undanhållen, och då man här har framför sig 
vid denna riksdag verkstäldt just det, som Ilerr Wallenberg önskar, 
kan jag icke finna det påkalladt att ingå till Kongl. Maj.-t med en 
sådan begäran, som den Herr Wallenbergs motion afser. Det må vara, 
att Ilerr Wallenberg tycker, att arbetet icke gått fort; men af den 
redogörelse, Kongl. Maj:t meddelat, finner man likväl, att af de 300 
arbetsdagar, året innehåller, lagberedningen hållit plenisammanträden 
122 dagar och afdelningssammauträden 77 dagar, bvilket, efter afdrag 
af 3G arbetsdagar för de sex veckor lagberedningen åtnjutit tjenstledig
het, gör 3 sammanträden på 4 dagar, och mig förundrar det endast, 
att beredningen kunnat hafva så många sammanträden och icke behöft 
använda mera tid för hemarbetet. Alldeles gifvet torde det emellertid 
vara, att man icke kan tillräkna lagberedningen någon tröghet i att 
fullgöra sina åligganden, utan att det fördröjda resultatet af bered
ningens arbeten beror derpå, att hvarje omfattande lagstiftningsarbete, 
bedrifvet med den försigtighet som måste iakttagas för att arbetet må 
blifva godt, kräfver sin tid.

Ett sådant vilkor, som det af Herr Wallenberg föreslagna, då 
ingenting hittills dertill gifvit anledning, synes mig vittna om ett slags 
misstroende så väl emot lagberedningen, som mot Justitie-statsministern, 
och det är på den grund, jag skulle vilja anhålla, att Herr Wallenberg 
måtte taga åter den af honom väckta motionen.

Herr Wallenberg: Jag är villig att förklara, att det icke är 
något misstroende mot chefen för Justitie-departementet, som förmått 
mig att väcka den föreliggande motionen. Långt derifrån! Icke heller 
är motionen något uttryck af nyfikenhet, men den är uttalandet af
eu önskan, hvarom jag är långt ifrån ensam, nemligen att få veta
något mera om nya lagberedningens verksamhet, än att den hållit så 
och så många sammanträden; ty något annat innehåller icke det vid 
Kongl. Maj:ts proposition fogade statsrådsprotokoll.

För öfrigt ber jag att få anmärka, att de motiver, den föregå
ende talaren anfört, för att förmå mig återtaga motionen, lämpa sig
mycket väl såsom motiver för Stats-Utskottet, om det beslutar afstyrka 
det af mig föreslagna vilkoret, i synnerhet om Stats-Utskottet får sådana 
underrättelser om lagberedningens verksamhet, som Kammaren nu sak
nar. Men jag kan icke se, att min framställning så helt oeh hållet 
saknar skäl, att jag skulle finna mig föranlåten återtaga densamma.

Grefve af Ugglas: Jag har ett enda ord att svara Herr Wallen
berg med anledning af hans påstående, att det vid Kong], Maj:ts pro
position fogade statsrådsprotokoll icke skulle innehålla andra uppgifter 
om lagberedningen, än om antalet af dess sammanträden. Det heter 
nemligen härutöfver i samma protokoll: “Beredningen, hvilken i främ
sta rummet haft att handlägga frågan om förbättring af lagstiftningen
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Anslag till rörande utsökningsväsendet, började, enligt afgifven redogörelse för 
Nya lagbered- sjna arbeten under nästlidet år, i Januari månad arbetet med nämnda 

ningen.^ iagfråga; och blef, sedan beredningen granskat de äldre lagförslagen
(Ports') i ämnet och bestämt de grunder, som borde följas vid utarbetandet

af ny utsökningslag, utkast till sådan lag uppgjordt, under hvilket 
arbete förändring i beredningens sammansättning inträffade derigenom, 
att vid min utnämning till Justitie-statsminister t. f. Presidenten i 
Svea Hofrätt K. J. Berg i mitt ställe inträdde såsom ordförande. 
Sedermera har omförmälda utkast, efter omarbetning i vissa delar, 
företagits till slutlig granskning, hvarvid lagförslaget i hvad det hand
lar om de myndigheter, som med utsökningsmål hafva befattning, samt 
om lagsökning och utmätning blifvit till sin lydelse faststäldt.,,

Det finnes således redan i detta angifvet, att det lagstiftnings
arbete, hvarför Herr Wallenberg vid remissen af Kongl. Maj:ts pro
position uttryckte bekymmer, är till betydlig del fullbordadt.

Herr Wallenberg: Om den ärade ledamoten, som nyss både 
ordet, varit med från början af denna diskussion, skulle han varit i 
tillfälle att erhålla en vigtig upplysning i ämnet. Under det att det 
åberopade statsrådsprotokollet innehåller, att grunder blifvit faststälda 
för det ifrågavarande lagstiftningsarbetet — grunder, som dock icke 
i protokollet angifvas — fingo vi här af den förste talaren höra, att 
de, som hafva lagstiftningsarbetet om hand, tagit än den ena och än 
den andra grunden för utsökningsväsendet. Rådsprotokollet angående 
detta ärende har jag läst minst tio gånger, för att noga se efter om 
icke något mera fans deruti om Nya lagberedningen, men så var 
tyvärr icke förhållandet.

Den framställning, jag gjort, är, såsom sagdt, icke alls af någon 
insidiös beskaffenhet, det ber jag den ärade ledamoten, som före mig 
hade ordet, vara öfvertygad om. Den är endast en enkelt och rätt 
fram uttalad önskan om upplysningar i sak. Icke heller åsyftar den 
någon retroaktiv tillämpning, utan afser blott att Riksdagen, vid be
viljande af anslag åt lagberedningen för år 1877, måtte i underdånig
het anhålla att vid sistnämnda års riksdag få veta hvad lagberednin
gen möjligen uträttat under året 1876. Om någon kan finna det be
synnerligt, att man hyser en sådan önskan, så måste jag å min sida 
säga, att jag tycker en sådan uppfattning vara besynnerlig.

Öfverläggningen förklarades slutad och motionen tillika med 
yttrandena hänvisades till Stats-Utskottet.

N;0 3t 18 Måndagen den 31 Januari.

Understöd för Föredrogs Herr Ribbings den 29 dennes bordlagda motion, N:o 29, 
enskild om beviljande af ett lån å 12 millioner kronor till understöd för en 

jernväg. jernvägsanläggning emellan Tenhult och Göteborg.

Herr Wallenberg: Den nu föreliggande motionen är den första 
jern vägsmotion, som skall remitteras till Stats-Utskottet från denna 
Kammare, och det torde derföre kanske vara så godt att genast säga



Måndagen den 31 Januari. 17 N:o 3.

sin mening i detta ämne, i förhoppning att den sålunda först remitte
rade motionen också kommer att först af Stats-Utskottet behandlas. 
Jag får då till en början fästa uppmärksamheten på, att här har 
blifvit väckt fråga om understöd af statsmedel åt enskilda jernvägs- 
anläggningar, dels såsom lån dels såsom anslag, till ett belopp af sam- 
manlagdt 28,050,000 kronor; och jag får säga, att jag för min del 
anser ett sådant belopp vara under nuvarande förhållanden en ofant- 
sigt stor summa. Man har dessutom i flera af dessa motioner visat 
lig vidhålla den åsigten, att lån borde erhållas af statsmedel ända till 
% ,a^ anläggningskostnaden, för att icke tala om deras åsigt, som sätta 
i fråga, att en dylik summa borde lemnas såsom present för det man 
är så god och bygger jernvägar åt sig sjelf. Slutligen söker äfven 
en tredje åsigt att göra sig gällande, nemligen deras, som önska, att 
Riksdagen måtte, med erkännande af sin egen olämplighet att bedöma 
dylika frågor, ställa till Kongl. Maj:ts förfogande ett visst antal millio
ner att användas såsom låneunderstöd åt enskilda jernvägar. Gent 
emot dessa, motioner och de åsigter, hvarför de äro ett uttryck, ser 
jag mig nödsakad att såsom min uppfattning af detta ämne förklara, 
att i den omständigheten, att Riksdagen vid början af våra jern vägars 
anläggande och framgent ända hittills under tjugu års tid ansett sig 
böra dels genom anslag dels genom lån uppmuntra enskilda jernvägs- 
hyggnader, deri ligger icke någon förbindelse för Riksdagen att fort
farande gå till väga på samma sätt, så länge någon har lust att om 
nya jernvägars anläggande väcka motioner. Man säger, att, sedan 
jernvägarne nu hunnit en viss grad af utveckling, kunna de icke stanna 
på den punkt der do äro; ty då skulle vårt jernvägssystem blifva ofull
ständigt och ej göra landet den nytta, som det borde och kunde göra, 
om det finge vidare fortsättas på den började banan. Det är likväl 
att anmärka, att de nu väckta motionerna icke tillhöra något jern- 
vägssystem utan helt enkelt äro lokalintressen af större eller mindre 
dimensioner, och just derför att jernvägarne hunnit en sådan utsträck
ning, hör man låta dem hädanefter på ett naturligt sätt och utan 
alla konstlade medel vidare utveckla sig; ty endast derigenom får man 
jernvägar, der sådana behöfvas, och icke der en eller annan på grund 
af sitt enskilda tycke förmenar att de behöfvas. — Äfven från en 
annan synpunkt torde saken kunna betraktas. Jag tror för min del, att 
den ekonomiska ställningen för närvarande är sådan, att, om man icke 

Ävill undertrycka all annan industri och rörelse och ensidigt rigta alla 
krafter på byggandet af jernvägar, kunde det nu vara tid att göra 
en liten paus i framläggandet af nya jernvägsprojekt. Dermed lär 
väl icke något äfventyr vara förenad t. Vill man 'det deremot icke, 
utan går oupphörligt på och bildar nya jernvägsbolag som hittills, 
då kommer man enligt min tanke att på ett indirekt sätt bidraga 
till förstörande af många andra fullt ut lika nyttiga och kanske nyt
tigare företag. Då jag ser den långa listan på motioner om under
stöd åt nya enskilda jernvägar såväl i denna som i Andra Kammaren, 
kan jag icke undgå att frukta, att det i detta ämne finnes så många 
enskilda intressen sammanknippade, att de möjligen kunna lyckas till 
sin fördel åvägabringa en majoritet vid Riksdagen. Dermed må dock
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vara huru som helst; det skall dock icke lyckas, utan att deremot 
inlägges ett varnande ord; och det är en skyldighet för hvar och en, 
som i denna sak tror sig se något längre, att fästa uppmärksamheten 
äfven vid andra och vigtigare förhållanden än precis den ifver, som 
på många orter råder, att få bygga nya jernvägar. — Äfven en annan 
omständighet finnes, som torde vara värd någon uppmärksamhet, och 
det är skyldigheten att iakttaga nödig omvårdnad om vår statskredit. 
Den är för närvarande alldeles utmärkt; men den kan komma att lida, 
om den missbrukas. Man har hittills icke velat ordna statens upp
låning efter något system, allting har gått efter nyck och tillfällighet, 
och det oaktadt är vår statskredit förträfflig, men fortgå vi utan all 
betänksamhet på det sättet, att hvarje år upplägga nya lån, af 
hvilka en del upptages för att användas till jernvägar, och nästa år 
lägga upp ett annat lån, som icke heller blir slutsåldt, så fruktar 
jag, att vår goda kredit, som för en stat är af så oskattbart värde, 
kan komma att på längden deraf lida betydligt men. — Jag anhåller, 
att dessa mina ord måtte få åtfölja den föreliggande motionen till Stats
utskottet.

Herr de Maré: Uttalanden och förnyade uttalanden i eu
fråga som denna af eu person, som står så högt på den finansiela 
skalan, som den siste ärade talaren, kunna lätt; ja! alltför lätt antaga 
karakteren af axiomer, om icke åtminstone något försök göres att få 
dem vederlagda. Öfvertygad som jag är, att lika goda skäl kunna 
framställas för ett fortsatt understödjande från statens sida af de en
skilda jernvägsföretagen, som dem hvilka af honom androgos mot ett 
sådant fortsättande, åtminstone för det närvarande, vågar jag hos 
Kammaren anhålla om en stunds uppmärksamhet, för att söka fram
lägga desamma. Hvad först beträffar de i denna Kammare väckta 
motioner om direkt anslag åt vissa jernvägar till eu del af anlägg
ningskostnaden och de anmärkningar, som af den ärade talaren i 
detta hänseende blifvit gjorda, så anser jag icke behöfligt att nu yttra 
mig derom, ehuru jag visserligen håller före, att fall kunna förekomma 
hädanefter som hittills, då sådant understöd bör lemnas. Riksdagen kom
mer väl icke att i någon händelse afsåga sig sin rätt att för särskildt före
kommande fall pröfva, huruvida understöd i form af direkt anslag bör 
lemnas, lika litet som deri det gjort under de nu förflutna år, då en 
bestämd summa var stöld till Kongl. Maj:ts förfogande för enskilda ^ 
jernbauors understödjande genom lån. Det är egentligen i detta sist
nämnda afseende eller i fråga om lämpligheten af att äfven framde
les bereda enskilda jern vägsföretag tillfälle att genom statens mellan
komst erhålla lån till af anläggningskostnaden, som jag nu ber att 
få yttra några ord med anledning af de af Herr Wallenberg gjorda 
anmärkningarne. Hvad då först beträffar sjelfva beloppet af lånet, 
så torde man med full rätt kunna antaga, att, när intresset för eu 
jernvägsanläggning inom eu ort blifvit så lifligt, att aktieteckning kun
nat åstadkommas till 1 3 af anläggningskostnaden, detta intresse har 
sin grund i ett verkligt behof för orten af den ifrågasatta jernvägen, 
och icke, såsom den siste talaren uttryckte sig, härrör allenast från



en eller annan persons enskilda tycke i frågan. Om nu staten skulle 
finna lämpligt att icke lemna något understöd åt en så beskaffad jern
väg, så inträffar naturligtvis det ena af följande tvänne alternativ: 
antingen måste, för att jernvägen skall kunna komma till stånd, det 
bolag, som bildats för ändamålet, kasta sig i händerna på utländska 
entreprenörer, eller också försöka att sjeift upptaga ett obligationslån till 
det erforderliga beloppet. Den första utvägen är för bolaget högst betun
gande och i sina följder allt annat än lycklig; derom kunna väl tan- 
karne icke vara delade, och jag är öfvertygad, att Kongl. Maj:ts re
gering skulle kunna lemna ganska betecknande upplysningar, huru ett 
sådant tillvägagående medfört obehag och ledsamma förhållanden icke 
allenast för bolaget sjeift, utan äfven för landet. Visst är ock att 
när ett utländskt bolag blifvit egare af en jernväg, hvilket oftast de 
facto blir en följd af entreprenaden, så kan detta i synnerhet för 
ett land, icke större än vårt, medföra många ledsamma förhållanden. 
Återstår då den andra utvägen, eller att bolaget söker upptaga ett 
lån på egen hand medelst utfärdande af obligationer. Det lär då 
icke kunna bestridas, att, huru god kredit enskilda personer och ett 
bolag, som af enskilda är bildadt, än må hafva, kunna de dock omöj
ligen erhålla lika goda vilkor på penningemarknaden som staten, om 
denna senare genom sitt Riksgäldskontor vill uppträda såsom lånesö- 
kande. — Men, säger man, de kunna ju låta bli att bygga; meningen 
är just att söka förekomma, att några enskilda jernvägsföretag nu för 
en tid komma vidare till stånd; ty om icke en paus i detta hänseende 
göres, skola näringar och industri ovilkorligen komma att lida af clet 
fortsatta jernvägsbyggandet. Det torde dock vara väl mycket begärdt, 
att de landsorter, hvilka hittills icke fått åtnjuta fördelarne hvarken 
af en stambana eller en enskild jernväg, skola af ömhet för andra 
upphöra med sina bemödanden att bringa till stånd ett företag, som 
måste anses vara af högst betydande vigt för dessa orters framtida 
utveckling och förkofran. Ja! man medgifver, att detta visserligen är 
mycket ledsamt för de enskilda orterna; men det allmänna bästa går 
framför det enskilda, och man vill derför, att staten icke skall träda 
emellan med sin hjelp, på det de icke må kunna upptaga något lån, utan 
tvingas att låta företaget för eu tid hvila. Det torde dock icke vara så 
alldeles säkert, att icke lån kunna upptagas af enskilda bolag, fastän 
naturligtvis vilkoren blifva mycket drygare. Erfarenheten har åtmin
stone visat, att äfven under tider, då den finansiela ställningen inom 
landet icke varit som allra gynsammast, det likväl icke varit omöj
ligt för enskilda bolag att erhålla lån af våra banker — och sådana 
hafva vi många — ehuru, som sagdt, det måst ske på vilkor, som 
otvifvelaktigt varit fördelaktigare för långifvarne än för låntagarne. 
Det kan således allt för lätt inträffa, att enskilda bolag äfven hädan
efter kunde erhålla lån genom utfärdande af obligationer, och om våra 
bankinrättningar lemnade penningarne härtill, då skulle sådant otvif
velaktigt hafva ett dåligt inflytande på den ekonomiska ställningen i 
landet, som härigenom blefve vida svårare, än om lånen genom Riks- 
gäldskontoret upptoges i utlandet och af staten lemnades till de en
skilda bolagen. Mig vill det derför synas, att statens intresse bäst
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Understöd för skulle blifva tillgodosedt, om vid denna riksdag liksom för fem år
msMd gedan ett bestämdt belopp stäldes till Kongl. Maj:ts disposition att an-

•(Fortéf) våndas såsom låneunderstöd åt enskilda jernvägsföretag till två tredje
delar af anläggningskostnaden; ty högre än till en tredjedel kan i all
mänhet icke aktieteckningen uppdrifvas, åtminstone i de orter, der ut
stånden äro stora och de ifrågasatta jernvägssträckorna långa. Hvad 
beträffar sjelfva beloppet af den summa, som sålunda skulle ställas 
till Kongl. Maj:ts disposition, torde nu ej vara rätta stunden att der
om närmare yttra sig. Då den siste ärade talaren nämnde, att unge
fär 28 millioner vore summan af de belopp, som genom motioner i 
denna Kammare blifvit föreslagna, och jag har mig bekant att i 
Medkammaren motioner blifvit väckta till förmån för ett par andra
banor än de, för hvilka statslån blifvit begärda i denna, så antager
jag, att 30 millioner vore den siffra, som kunde anses närmast mot
svara behofvet under de nästkommande fem åren. Under förutsätt
ning således, att Riksgäldskontoret finge i uppdrag att anskaffa dessa 
30 millioner att utgå med en femtedel under hvartdera af de fem 
närmaste åren, skulle staten komma i tillfälle att understödja enskilda 
jernvägsföretag med 6 millioner om året. Om vidare, såsom föresla
get är, de beviljade lånen skulle få uppgå till 2/3 af anläggningskost
naden, vore det således 1 ,. som skulle tillskjutas af aktietecknarne 
sjelfva; denna tredjedel eller tre millioner vore således det kapital, 
som skulle dragas från industrien och rörelsen för att användas på 
jernvägarnes anläggande, och detta belopp skulle icke ens utgå på en 
gång, utan successive, då ju, såsom kändt är, hela det tecknade be
loppet aldrig plägar genast uttagas af aktieegarne, utan fördelas på 
de år, som erfordras för jernvägsanläggningens fullbordande. Det kan 
vidare icke för någon inom denna Kammare vara obekant, att sjelfva 
det arbete, som nedlägges på en jern vägsanläggning, utgör en så be
tydlig del af anläggningskostnaden, att man lugnt kan antaga, att 
denna tredjedel af penningebehofvet, som blifvit anskaffad inom landet, 
snart åter skulle utlemnas såsom liqvid för det verkstälda arbetet och 
således endast för en kort tid kunde anses undandraget från den all
männa rörelsen. Med den mängd af bankkontor, som vårt land nu 
eger, hafva penningarne i allmänhet benägenhet att hastigt återvända 
till bankerna, der de sedan äro tillgängliga för allmänheten; och un
derstöd, lemnade i den nyss antydda formen, kunna derför efter mitt 
förmenande icke verka betungande på den fiuansiela ställningen i 
landet; hvilken dessutom tvärtom skulle röna icke obetydligt gagn 
genom upptagandet i utlandet af de lån, som Riksgäldskontoret skulle 
få i uppdrag att anskaffa.

Om nu deremot staten skulle finna för sig fördelaktigast att icke 
upptaga något lån för här i fråga varande ändamål, och om det icke 
heller skulle lyckas de enskilda bolagen — hvithet jag dock för min 
del icke anser sannolikt — hvarken att sjelfva få låna eller finna 
några utländska entreprenörer, i hvilkas armar de kunde kasta sig, 
då inträffar, att den derigenom uppkommande paus i jernvägsarbetena, 
hvilken den förste ärade talaren ansåg så lycklig för landet, skulle 
för den stora mängden af arbetare, som nu äro sysselsatta vid jern-



vägarne, medföra brist på arbete, ett förhållande, som ingalunda 
kan anses önskvärdt. De exempel, som åren 1867 och 1868 i detta 
afseende gifvit oss, då den åsigten gjorde sig gällande, att till följd 
af en mindre god ställning i landet i allmänhet jern vägsbyggandet 
borde i möjligaste grad inskränkas, dessa exempel tror jag icke böra 
verka uppmuntrande att inslå på samma bana, som Riksdagen då 
gjorde.

På de grunder, jag nu anfört, kan jag för min del icke hysa 
annan åsigt, än att det skulle vara för landet i dess helhet lyckligast, 
om Riksdagen stälde till Kongl. Maj:ts förfogande medel till under
stöd åt enskilda jernvägsanläggningar; och jag tror att ett sådant till- 
vägagående är mycket att föredraga framför såväl det, att bolagen 
sjelfva skulle anskaffa de nödiga obligationslånen, som det, att Riks
dagen skulle taga fördelningen af lånen om hand, emedan det i så 
fall möjligen kunde inträffa, att så stora belopp blefve på en gång 
använda på jernvägarne, att det kunde i andra afseenden verka oför
delaktigt på jordbruket och industrien. Om deremot Kongl. Maj:t 
får en för hvarje år bestämd summa till jernvägarnes understöd, kan 
man vara öfvertygad, att ungefär samma arbetskraft blifver år för år 
på sådana företag använd. Då för öfrigt inom den ort, som jag 
har den äran att representera, fråga om en jern vägsanläggning är å 
bane och förslag om understöd åt densamma till -/3 af anläggnings
kostnaden inom denna Kammare blifvit väckt, så ligger det för öppen 
dag, att jag önkar denna motion all framgång, för så vidt icke den 
af mig nu förordade åsigten, att ställa ett visst belopp till Kongl. 
Maj:ts disposition, skulle lyckas göra sig gällande, lmlket jag anser i 
alla afseenden fördelaktigast.

Herr Leijonancker: Jag har sedan gammalt med stort förtro
ende lyssnat till den förste talarens yttranden i finansiela frågor. 
Äfven beträffande jernvägars anläggning hafva vi ofta stått på sam
ma sida. Jag minnes väl för flera år sedan, då han ifrade för för
sigtighet, att jag ansåg honom hafva rätt. Vid beträdandet af en ny 
bana bör man i början gå varligt framåt, tills man vet hvart vägen 
bär. Men efter den tjuguåriga erfarenhet, som vi nu hafva om resul
taten af jernvägsbyggnaderna, anser jag det förvånande att någon 
ännu kan stå qvar på den ståndpunkt af farhågor och betänkligheter, 
som för tjugu år sedan kunde vara fullt berättigad. Vi veta nu, att 
jernvägarne utöfvat ett kolossalt lyckligt inflytande på landets indu- 
striela utveckling; och i det afseendet trodde och hoppades åtmin
stone jern vägsbyggnader nas anhängare det bästa, redan då dessa bygg
nader påbörjades; men hvad man på ingendera sidan trodde, det var, 
att jernvägarne i sig sjelfva skulle visa sig vara en affär, ett företag, 
som icke vore betungande för den som påtoge sig detsamma. Erfa
renheten har gifvit ett bestämdt utslag i denna fråga, och man be- 
höfver alls icke vidare inlåta sig på den tvist, som förr gaf anled
ning till så mycken skarpsinnig bevisföring, huruvida jernvägarne skulle 
kunna gifva någon ränta eller om de ens skulle förmå att bära sina 
egna årliga driftkostnader. Denna fråga är, som sagdt, fullt utagerad;
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Understöd för och jag tror, att det vid sådant förhållande är ganska lätt att genom- 
enskild skåda och bedöma hvad i det nu föreliggande ämnet bör göras. Be- 

ll) hofvet af fortsatta jernvägsanläggningar är synbart i landet, och de 
ansträngningar, som enskilde, kommuner och landsting i detta afse
ende gjort, visa, att detta behof är allvarligt kändt och att man gjort 
sig fullt reda för vigten af dess afhjelpande. Mycket ordande torde 
icke behöfva spillas för att inse detta; men ett ord har här blifvit 
fäldt, som är rigtadt mot naturen af dessa sträfvanden: man har ve
lat beskylla dem, som här uppträdt såsom motionärer, att de skulle 
hafva gjort det af enskildt intresse. Jag anser mig böra i min mån 
allvarligt protestera mot en sådan beskyllning, och jag skulle kunna 
besvara den med skarpa ord; enskilda intressen finnas kanske förr på 
den andra sidan än hos dem, som arbeta på att åstadkomma för sina 
orter nyttiga jernvägsförbindelser. Jag skall dock inskränka mig till 
att med några ord belysa de skäl, som blifvit anförda för och emot 
en vidare utsträckning för närvarande af våra jern vägsbyggnader. 
Först och främst torde det vara påtagligt, att en fördröjd anläggning 
af jernvägar medför en stor indirekt skada, så till vida som landets 
utveckling derigenom försenas. Om vi för tio år sedan, då kanske 
den förste talaren sjelf mycket bidrog till det då inträdda hämman
det i våra jernvägsbyggnacler, hade i detta afseende haft samma in
sigt som nu, så tror jag, att de skäl, som då på den sidan anfördes 
och hvilka jag nyss i korthet berörde, icke hade gjort sig gällande; 
och hade de icke gjort sig gällande, utan vi fortsatt att bygga i sam
ma skala som de föregående åren, är jag öfvertygad, att vår ekono
miska ställning skulle hafva varit ojemförligt mycket bättre än den 
för öfrigt visserligen rätt goda ställning, som vi för närvarande åtnjuta. 
Att nu åter förnya ett sådant uppskof, som då inträdde, vore således 
föga välbetänkt. De delar af landet, som icke hafva jernvägsförbindelser, 
hafva sträfvat allt hvad de kunnat för att med nuvarande kommuni
kationer utveckla sig. De stå nu på gränsen att ingenting väsendt
ligt vidare kunna göra; och då deras sträfvanden i denna rigtning väl 
måste anses vara berättigade och gagneliga, kan jag ej annat se, än 
att goda skäl finnas att lemna dem ett understöd från det håll, der 
understöd kan gifvas och der man kan vänta en klar insigt i landets 
och orternas behof i detta hänseende.

Det har blifvit yttradt, att man kan bygga jernvägar äfven utan 
statens hjelp. Jag vet det mycket väl, men jag vet ock hvad det 
kostat vårt land att undvara statens stöd i detta fall. Utan att vilja 
uppgifva några siffror — ty detta kunde vara ogrannlaga mot en eller 
annan, som haft med sådana företag att göra — ber jag blott att 
få erinra om hvad som jag tror icke är obekant för någon af her- 
rarne, eller att, då i vårt land man försökt bygga jernvägar utan 
hjelp af staten, detta många gånger medfört förluster, som drabbat 
icke blott sjelfva jern vägsbolagen utan äfven de delar af landet, som 
behöft anlita dessa jernvägar. Ju dyrare en jernväg är, ju högre 
taxor måste man derå bestämma. Den ökade dyrhet, som enskilda 
bolag måste underkasta sig i följd af statens underlåtenhet att träda 
emellan, vill jag alldeles bestämdt tillskrifva, icke in- eller utländska
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entrepenörer, utan helt enkelt bankers och bankirers höga anspråk, Understöd för 
tv Så snart det ligger inom möjlighetens område att kunna tilltvinga 
sig onerösa lånevilkor, uuderlåtes sådant aldrig från detta hall; och (Forts.) 
jag säger icke det minsta derom. Men hvad jag säger om, det vore 
i fall representationen icke skulle begagna ett tillfälle, då man kan 
med betydlig besparing i kostnaden utföra en stor del af våra jern- 
vägsbyggnader, ty det har nemligen visat sig, att penningar nu kunna 
anskaffas för ojemförligt bättre pris än för några år sedan, och här
utinnan ligger en nationalvinst, som icke är att underskatta. Det 
lån, som nu blifvit föreslaget, kan nu erhållas mycket billigare än 
under föregående och sannolikt äfven under nästkommande tider. Här
till kommer, att äfven arbetskostnaden blefve mycket lägre. Kostna
derna för den bana, jag tagit mig friheten att vara med omattmotio- 
nera, har jag, utan att vara sangvinisk, beräknat till omkring 50 pro
cent lägre'än då den för 4 år sedan var i fråga. Jag skulle mildra 
för stora anslag till jernvägsbyggnader just i denna stund, om någon 
säkerhet funnes, att de nu rådande goda konjunkturerna räckte ett, 
två eller tre år till, ty att en ort i några, år får vänta på jernväg ar 
icke så farligt, men att nödgas lägga 30 till 40 procent högre kapital 
i jern vägen är en olägenhet, som man om möjligt bör undvika, enär 
den vidhänger under en lång framtid. Jag påstår derföie, alt inne
varande period är den, som i främsta rummet böi af staten begag
nas för att göra allt hvad göras kan för jernvägarne. Jag behöfver 
förmodligen icke säga, att jag icke talar för de jernvägar, som aro 
lättsinnigt planerade eller som endast skulle gagna enskilda mtiessen, 
ja® vet dock icke att någon sådan här blifvit föreslagen, utan alla, 
hvarom nu fråga är, hafva stort alltmänt intresse och äro fullt för — 
tjenta af statens understöd.

Den förste ärade talaren yttrade för några dagar sedan något, 
som jag ber att få upptaga, men som det förmodligen hade sin giund i 
ett misstag, vill jag icke apostrofera honom derför, utan endast ratta 
hans misstag. Han yttrade, såsom jag vill minnas, att för hvarje 
million, som af staten lånas till jernvagar, måste de enskdde betala 
ut 3 millioner. Häruti måtte ligga ett misstag, då vi ju veta, att 
det i allmänhet är endast hälften mot lånebeloppet, eller V3 af an
läggningskostnaden, som tages från de enskilda. Ett lån af 6 millio
ner om året skulle således taga endast 3 millioner om året in de en
skildas fickor. Jag kan icke föreställa mig, vare det sagdt i all od- 
mjukhet, då jag har sådana auktoriteter att strida mot, att dessa 
3 millioner skulle hafva något väsentligt inflytande på penningeställ- 
ningen i allmänhet, ty de skulle utgå i små poster, och man kan icke 
beräkna, att, om de ej ginge till jernvägar, de skulle inflyta till bank
inrättningar och underlätta deras verksamhet. Det vore dock. oklokt 
att i detta ögonblick söka inom landet erhålla lån till jernvägarne, 
då utländska penningar kunna skaffas för billigare pris.

Samme talare har yttrat, att Riksdagen ej hav förbindelse att 
fortfarande understödja jernvägsbyggnaderna. Att någon juiidisk för
bindelse dertill icke finnes, behöfver ej sägas, men jag anser repre
sentationen ega en moralisk förbindelse att göra allt för landets ut-
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Tvarand® känna vi något starkare medel der
till an 1 or nät trade kommunikationer.

,, Vldare haf yttrats> att den öfriga industrien skulle lida derigenom
nPttn1 h “}T i anstoDgde5 oss genom anslag till jernvägsbyggnader. 
Detta yttrande bär jag redan till en del indirekt besvarat och det
nsn 6 7fa ns°Sifc, forvänande> om detta vore enligt med verkliga för
hållandet, då det just'ar industriidkare i hvarje landsort, som på
drifva jernvagsbyggandet. Aro de så okloke att de icke förstå sitt

kaUi inger- h,ieliPa det' Den siste ärade blaren är stor 
ndustriidkaie, och jag förmodan att han icke är den enda, som anser 

sig hafva haft gagn och icke någon olägenhet af jernvägarne.
rågan har här blifvit behandlad, i allmänhet, och jag vill icke

SB® h?en med tf* yt!tra uäSot specielt om den motion,0 hvari jag 
deltagit, utan jag vill endast saga, att den deri afsedda jernvägen en-

an ,e“i god Jernvä& och jag vet att den så blifvit be
dömd af alla som oehagat sätta sig in i frågan. Denna linie är kan-
*ke mmdre kanel i värf eget land an i utlandet, och jag har med 
förvåning så val last som hört inom landet fälda alldeles falska och 
pundlosa omdomen om den provins jag har äran tillhöra. Att nu 
ingå i vederläggning deraf torde icke vara lämpligt. Jag vill endast 
nämna att den jernväg, jag vant med om att föreslå, går genom eu 
trakt, der den bärande jorden utgör 50 procent af hela arealen, hvil- 

e jag ic e tror kunna sägas om någon annan jernvägslinie ilandet 
då jag undantager några delar af Skåne. Den har eu gång förut varit 
i inäga och jag hoppas att provinsen icke skall sluta arbeta för 
densamma förr an den kommer till stånd - och var redan då så väl 
and i utlandet, att 4 millioner af aktiebeloppet derstädes var försåldt

tf hdt andSS.p ii,Sälini”e rf ‘ktier «*“ •

. Hen’ 7°,lnerpj elm: Jag känner af gammal erfarenhet huru 
otacksamt det ar att yttra sig vid remissen af en fråga, emedan van- 
hgen icke ett ord af hvad som då säges blir läst i Utskotten, men 
som förevarande fråga förmodligen kommer att bilda brännpunkten 
val denna riksdag, och denna diskussion är en förpostaffär till den 
stena, hufvuddrabbmngen under riksdagens lopp, ber jag att få yttra
rrnmi °v? 1 aU“an,1®t om den finansiela princip, som här är i fråga. 
HhtiUs har staten gått vacklande till väga och ibland understöd! med 
anslag, ibland med lån, men ibland helt och hållet öfverlemnat jern- 
vagsbyggandet åt den enskilda företagsamheten. Emellertid har sta- 
en i allmänhet uppmuntrat jernvägarne och derigenom framkallat nya

a detta „s!a§’ men nu, säger man, få de sköta sig sjelf™, 
emedan de taga för mycket kapital ur den allmänna rörelsen. Jas 
tror att detta motsäges just af föreliggande motion, som går ut på 
att staten skall genom lån till visst begränsad! belopp bistå de en-
tillsläppa""S™ m0t ** <le’ " bjgga i****** *»*«* 

Om man går principmessigt till väga, så att man vid hvarje jern
väg, som föreslås, pröfva!’ huruvida den medför någon nytta så väl
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för staten som den enskilde, och. der så är förhållandet, gifver lån Understöd Jäv 
mot samma ränta, som staten sjelf betalar, så är det ingen uppoff
ring för staten, utan staten endast träder emellan med sin kredit.

Mina herrar! Vi stå redan på den punkt, att här äro byggda en 
mängd enskilda jernvägar, och de olika bolagen utsläppa sina obliga
tioner, hvarigenom måste inträffa, att äfven de bästa obligationer falla

enskild 
jernväg. 
(Forts.)

i värde.
Då är det visserligen sant att, om icke staten träder emel

lan, äro de enskilde helt och hållet beroende af bankerna, hvilka då 
kunna så bemäktiga sig penningerörelsen, att de helt och hållet be- 
herska den och förestafva räntan för bolagen. Om staten då med 
sin kredit, som är god, träder emellan och tager lån och lemnar 
penningar mot full säkerhet, så kunna de penningar, som eljest skulle 
gå till jernvägarne, komma de andra näringarne till godo och således 
bilda ett plus i den allmänna rörelsen.

Eu talare har yttrat, att statens kredit är god, men kan förstö
ras. Jag tror icke att Sverige förstör sin kredit genom att taga lån 
för produktiva ändamål. I andra länder har man räntegaranti, men 
jag tror att det är bättre, att staten uppträder såsom långifvare.

Om icke den principen får göra sig gällande, så försäkrar jag 
Er, mina herrar, att vi inom kort skola få se vårt land i en ganska 
olycklig ställning, kanske sådan att staten då måste träda emellan. 
Derför tror jag det vara mycket bättre, att vi, så att säga, mera god
villigt träda emellan.

Vi minnas ganska väl, hurudant förhållandet var med de enskilda 
hypoteksföreningarne, som hvar och en för sig utgåfvo sina obligatio
ner. Men i samma mån nya föreningar uppstodo, förlorade dessa 
obligationer sin kredit, hvilket ovilkorligen äfven indirekt verkade 
skadligt på statens kredit. Staten måste då mellankomma för att 
hindra det, så att säga, hypoteks-skoj, som uppkom. Detta verkade 
välgörande och återstälde krediten. Här är icke fråga om att in
rätta någon centralbank för att understöja jernvägarne, utan staten 
har skyldighet dertill och måste förr eller senare åtaga sig denna 
förpligtelse, och staten kan göra det med fullt bibehållen kredit, så 
länge den icke går längre utan får full säkerhet i jernvägarne.

Jag har blott velat uttala detta i allmänhet och sluter mig till 
den mening, att staten bör med lån, icke med anslag, understödja 
jernvägarne.

Här har blifvit framkastadt, att Riksdagen skulle ställa ett visst 
kapital till regeringens disposition. Jag har, då fråga var derom för fem 
år sedan, röstat deremot och gör det äfven nu, ty jag vill ej lemna 
detta godtycke åt regeringen; jag vill ej att regeringen skall köpslå 
med dessa summor, utan jag vill, att Riksdagen -sjelf bibehåller sin 
rätt att bevilja anslag. Icke i något annat land har regeringen en 
sådan makt. I England, der regeringen har så stor makt, blir ingen 
jernväg oktrojerad utan parlamentets samtycke, och jag vill också att 
Riksdagen sjelf pröfvar och afgör hvarje anslagsfråga.

Jag instämmer i den syftning, hvari motionen går.
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Understöd fö
enskild

jernväg.
(Forts.)

r Herr W ;e r n: Jag har begärt ordet i anledning deraf, att jag 
anser att man å ömse sidor gått till ytterligheter. Den förste tala
ren begärde en paus i jernvägsbyggandet och de öfrige hafva begärt 
mer eller mindre stora anslag till jernvägar, medan åter näst den 
siste talaren ansåg tidpunkten vara inne, då man borde göra allt 
hvad göras kunde till jernvägsbyggnader.

Det förhåller sig, efter min uppfattning, såsom denne talare 
yttrade, att Sverige bar all anledning att vara belåtet med sina jern
vägar. Ehuru ännu icke ett fjerdedel århundrade förflutit sedan det 
första spadtaget togs till våra jernvägar, har landets utveckling på 
denna korta tid märkvärdigt framskridit, och derför hafva vi i främ
sta rummet att tacka jernvägarne. Det är således i hög grad värdi 
att fortgå på den bana, som visat sig så välgörande, och långt ifrån 
att jag skulle anse, att man nu hunnit den punkt, då man kan och 
bör stanna, vill jag framhålla en sida af saken, som talar för fort
gående, och det är, att just derigenom, att jernvägarne verka så väl
görande, der de framgå, verka de återhållande på de orter, som icke 
hafva dem. Icke blott att dessa orter stanna på den punkt, der de 
förut voro, utan, när de i följd af dyrare frakter icke kunna täfla 
med dem, som fått lättade kommunikationer, löpa de stor fara, att 
industrien der utsinar och all konkurrens blir omöjlig. Det är således 
naturligt, att sådana orter, som ännu icke fått lättade kommunika
tioner, bemöda sig om att få det. Och dessa deras bemödanden äro 
väl förtjenta af statens understöd. Men om vi således hafva så 
starka skäl att fortgå med jernvägsbyggandet och om det också kan
ske i högre grad än någonsin förut är skäl att anse statens med
verkan dertill vara behöflig och välgörande, då nemligen det sista 
lån, som upptogs af staten, var det billigaste af alla de lån vi upp
tagit, under det att deremot just nu enskilda bolag, som vilja upp
taga stora obligationslån, hotas af större kapitalrabatter än någonsin 
förr måst medgifvas; då således så väl jernvägsanläggningarne i sig 
sjelfva, som äfven de ekonomiska förhållandena synas tala för ett 
sådant fortgående, kan jag dock icke annat än i likhet med den 
förste talaren varna för att dervid gå förhastadt till väga.

Hvad är en jernvägsanläggning? Det är en användning af ett 
ganska betydligt kapital, som aldrig återkommer, icke är rörligt, icke 
kan i den form, som det har, åter användas till något annat ända
mål, utan ovilkorligen är fastlåst och endast gifver en årlig afkast
ning. Denna är i början ganska ringa, men har en bestämd tendens 
att blifva större och kan i vissa fall snart nog uppgå till och äfven 
öfverstiga vanlig ränta. Vi hafva exempel derpå i vårt land, men 
det kan också inträffa, att det går mycket långsamt med denna till
växt. I hvarje fall kunna de penningar, som nedläggas, icke åter
tagas, huru stort behof af dem man än må hafva; de ligga der de 
ligga, och det kan alldeles icke vara likgiltigt för ett lands ekonomi
ska ställning, om för mycket kapital på sådant sätt fästas. Derpå 
hafva vi på senare tider de mest slående bevis. Jernvägarne äro 
så mycket farligare, som de utgöra den starkaste sporre till fast
läsande af nytt kapital. Deras ändamål är att uppdrifva industrien
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i en ort, att framkalla bruks- och fabriksanläggningar för att kunna Understöd för 
tillgodogöra sig de utvägar till förtjenst, som jernvägarne öppna. Det ar 
då att tillse, huruvida icke fara är, att för mycket kapital på eu gång (Forts.) 
fastbindes. Den dåliga penningetid, af hvilken större delen af verl- 
den nu lider och lidit i flera år, har i icke obetydlig mån sin an
ledning i alltför starkt jernvägsbyggande. Under åren 1871—1873 
byggdes i Förenta staterna så mycket jernvägar, att, enligt en upp
gift som jag sett, 5,000 engelska mil jernväg voro under anläggning 
på ett år. Orsaken att i detta land sedermera blifvit så dålig tid 
är ett genom den alltför stora fastläsningen af kapital framkalladt 
ekonomiskt betryck — en kris, som ovilkorligt framtvungit upp
hörande med fortgåendet på denna bana och deraf följande arbets
löshet för folket, som der var sysselsatt, men äfven att den sporre 
till industriela anläggningar, som jernvägarne medföra, visat sig för 
mycket verksam. Der byggdes på ett år så många masugnar, att, 
efter hvad man påstår, icke hälften deraf nu kan vara i verksam
het. Den stora krisen i Österrike och den icke ännu slutade krisen 
i Tyskland hafva till stor del sin orsak i alltför hastigt jernvägs
byggande. Likaledes Strousbcrgska bankrutten. Man har funnit, 
att jernvägarne voro så välgörande, och detta har i utlandet verkat 
så, att man rusat åstad alltför fort och åstadkommit sin egen skada 
och ruin samt dåliga tider, hvaraf äfven vi haft känning.

Hurudant är förhållandet här i Sverige? Vi hafva under de 
sist förflutna åren byggt flera jernvägar än någonsin förut, i mycket 
större skala än man förut trodde vara möjligt. Vi hafva nu ondt 
om penningar, hvilket till en stor del har sin orsak i jernvägsbyggandet.
Men på det stora hela har jag den uppfattning, att landet visat sig 
väl kunna tåla detta. Dervid är dock att påminna sig, att vi under 
ett flertal af år haft alldeles utmärkta skördar, och att då det år 
1874 blef sämre skörd, det starkare penningebehof, som jernvägarne 
och anläggningar i samband med dem föranledde, under år 1875 
gjorde sig i hög grad känbart.

Industrien har verkligen lidit och lider af en högt uppjagad 
ränta, och, då eu talare här sade, hvad jag i allmänhet icke vill 
motsäga, att man icke kan begära att de provinsers industriidkare, 
som icke hafva jernväg, af ömhet för andra skulle uraktlåta, sin sträf- 
van att få jernväg, måste jag säga, att jag tror att de böra taga i 
betraktande, att de af ömhet för sig sjelfva borde tillse, att vi,..så 
vidt möjligt, icke öfveranstränga oss, utan undvika kriser, ty de äro 
förfärliga och drabba hela landet.

Efter min uppfattning böra vi derför icke fortgå i större skala 
med vårt jernvägsbyggande, än vi gjort under. sista året, och jag 
skulle till och med önska, att några färre mil liktidigt byggdes, än 
under förra året var fallet.

Hvad angår anslagen till jernvägar, så anser jag framför allt 
nödigt, att jernvägarnes ändamålsenlighet noga undersökes, och jag 
hyser derutinnan det största förtroende till regeringen. Derför är 
det bättre att gifva regeringen disposition af de statsbidrag, som 
lemnas jernvägarne, än att Riksdagen sjelf beslutar deri. En talare
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Understöd fl
enskild
jernväg.
(Forts.)

säde, att han ej ville gifva regeringen tillfälle till köpslagan. Jag 
troi, att efter våra politiska förhållanden regeringen mycket litet är 
i frestelse dertill; och vi hafva äfven emot ett sådant maktmissbruk 
eu borgen i de mäns heder, som inkomma i Konungens råd.' Der
emot för en riksdagsman, som på samma gång han tillgodoser det 
allmänna, dock måste framhålla sin orts intressen, kan det vara en 
ganska farlig frestelse att inlåta sig på köpslagan.

Många ledamöter yttrade härtill bifall.

Herr Wallenberg: Efter det utmärkta yttrande, som Herr 
Wsern nyss haft till protokollet, skulle jag kunna inskränka mig till 
att instämma derb men då det uti de föregående talarnes yttranden 
förekommit åtskilligt, som ovilkorligen tarfvar vederläggning, måste 
jag mot min vilja ytterligare förlänga denna diskussion.

Herr Tornerhjelm har nyss yttrat, att “det icke skulle vara någon 
uppöfning för staten att låna upp penningar och låna ut dem igenu. 
Staten får likväl på den affären risken i behåll, och den är visser
ligen icke synnerligen stor för närvarande, med afseende å de lån vi 
redan upptagit, men fortsätter Riksdagen att låna upp och låna ut 
igen i sfi stor skala, som nu blifvit ifrågasatt, så skall denna risk, 
efter min tanke, blifva ganska betydlig. För öfrigt får man icke 
förbise den störa risken, att, om ett svagt jernvägsbolag icke bär sig, 
Riksdagen då får att välja emellan att förlora lå.nekapitalet eller 
öfvertaga en misslyckad jernvägsaffär.

Samme ärade talare yttrade äfven, att man icke borde öfver
lemna åt regel ingen att bestämma, livilka enskilda jernvägsanläggnin- 
gar staten skulle understödja. Detta yttrande har redan af den siste 
talaren blifvit besvaradt, och jag vill endast i afseende härå för min 
del nämna, att jag har fullkomligt förtroende till nuvarande regerin
gen, att den skulle opartiskt utlemna sådana låneunderstöd, liksom 
jag kan försäkra, att jag icke hört någon klagan öfver det sätt, 
hvarpå den förra regeringen användt det sist erhållna förtroendet i 
denna retning, så att denna farhåga kan jag för min del icke 
dela, i fall så galet skulle vara, att det nu verkligen skall ytterligare 
göias något till understödjande af nya enskilda jernvägsanlägg-

Hen Leijonancker yttrade, att frågan, huru våra jernvägar bära 
sig, redan äi besvaiad, och att således derom ingenting vidare vore 
att saga. För min del tviflar jag på, att denna fråga är på ett 
tulhedsstallande sätt besvarad, ty uti ytterst få jernvägsaktiebolag 
hafva aktierna något värde och i ännu färre kunna aktierna säljas 
ai pari: Och om jernvägarne verkligen nu bära sig såsom industri,
hvarföre då icke lemna dem såsom hvarje annan industri att utveckla 
sig sjelfva? Bära de sig, så finnes det sannerligen ej något skäl för 
staten att komma med sitt förmynderskap och förhastadt drifva dem 
fram till en punkt, der de icke kunna bära sig.

Det yttrades af samme ärade talare, att jag skulle hafva begått 
ett misstag, då jag sade den 26 Januari att, om staten lemnar en
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million, så skulle ett sådant enskilt bolag taga 3 millioner ur den Understöd för 
allmänna rörelsen. Nej, det var ingalunda något misstag. Jag har 
icke ansett mig kunna sträcka min tankeflygt till den djerfva höjd, '(Forts.) 
att man skulle komma derhän, att, såsom Herr Leijonancker vill, 
staten skulle lemna 6 millioner och de enskilda aktieegarne endast 2 mil
lioner. Jag har tänkt på att iakttaga statens gagn och bästa, men 
han förutsätter deremot, att hela bördan skall kastas på staten 
utan afseende på möjligheten för staten att återfå hvarken kapital 
eller ränta. Hvad Herr Leijonancker yttrat eller rättare insinuerat 
angående ämnen, som icke höra hit, försakar jag att nu upptaga till 
besvarande. Enligt Herr de Hare skulle åter, om staten lemnar 
ö millioner, 3 millioner tagas ur den allmänna rörelsen. Det är just 
dessa proportioner, som innebära den största faran, ty ju mindre 
aktieegarne — „de stora ortintressena, såsom de kallas", — lemna, 
desto närmare kommer den eventualitet, att staten kan blifva nöd
sakad att öfvertaga de jernvägar den sålunda med allt för betydliga 
lån understöd!, för att på det sättet möjligen söka få ränta på de 
utlånade millionerna, bäst den gitter. Denna fara är alldeles icke 
otänkbar. Det går icke an att uti en offentlig diskussion citera en
skilda jernvägsbolag, men jag tror verkligen, att, om man ser sig nå
got omkring, man lätt skall finna, att ganska stora svårigheter på 
åtskilliga håll göra sig gällande, och att på en så vansklig säkerhet 
som en jernväg lemna lån till två tredjedelar af värdet, då man knap
past på fastigheter å landet lemnar så höga lån, torde väl vara för
enad! med en ganska stor fara, som man icke får förbise.

Den ärade talaren från Kalmar län .yttrade, att han icke kunde 
instämma med mig uti att önska en paus i jernvägsbyggandet. Deruti 
har jag aldrig bedt honom instämma. Enligt exakta uppgifter, hvaraf 
jag tagit del, finnas för närvarande 57 till 60 mil jernvägsanläggnin- 
gar under arbete, det vill säga af sådana jernvägar, hvarå arbete på
börjats, och jag tror sannerligen icke, att dessa mil hinna färdig
byggas på ett år.

Det finnes således icke någon tanke hos mig, att jernvägsbyggan
det skall afstanna, men jag vill icke, att denna branche skall ytter
ligare uppdrifvas, och derföre önskade jag, att man för ett år ville 
pausera med anslag eller lån till nya enskilda jernvägsanläggningar 
och icke utan besinning uppmuntra till nya företag. Vi hafva ju 
alldeles tillräckligt med jernvägar under byggnad, och folk, som 
sysselsätta sig dermed, jag tror icke att folket vid dessa arbeten 
uppfostras på ett sätt, att vi böra önska en tillökning uti dessa 
härar, som draga än hit och än dit öfver hela landet. Det blir så
ledes visst ingen paus i jernvägsbyggandet, äfven om staten skulle 
upphöra att på ett onaturligt sätt framdrifva denna slags företagsam
het genom stora lån.

Men nu till en i mångas ögon obetydlighet, som kanske icke 
borde vidröras, nemligen de ärliga annuiteterna för ränta och amor
tering å statsskulden. Vi se i budgeten, att do redan nu uppgå till 
8 millioner, och om vi låna för hvarje år på samma sätt, så komma 
de att stiga betydligt högre. Fortsätta vi denna rörelse, till dess det



N:o 3. 30 Måndagen den 31 Januari.

Understöd för ovilkorligen efter andra länders erfarenhet blir en brytning i jernvägs- 
jTrnväq affärerna i stället för en jemn utveckling, hvem får då betala dessa räntor, 
(Forte.) “är jernvägsintressenterna icke längre kunna det? Jo, då drabbar det 

de skattdragande inom hela landet under alla möjliga titlar af be- 
villningsstadgan; då få de betala för det att vi nu varit för ifriga.

. Dä vi veta och erkänna, att det icke inom landet finnes kapital att 
låna upp för att läsa fäst i nya jern vägsföretag, måste dessa kapital 
alltså skaffas från utlandet, och hvad som då qvarstår såsom resultat 
är, att vi sugas af den ränta, som ovilkorligen skall såsom ett slags 
skatt- årligen utgå till utlandet, och kunna vi icke få denna ränta af 
dem som fått låna penningarne af staten bär hemma, så blir det de 
skattdragande, som tå betala den. Jag ber herrarne vara öfvertygade 
om, att jag icke byser någon synnerlig rädsla för finansiela förveck
lingar, och kanske bar jag äfven någon erfarenhet af sådana saker, 
men jag tycker det vara angenämare, om man gåfve dementi åt dem, 
som i hela Europa tala om det förhastade i vårt tillvägagående, och 
att vi med ögonen öppna för faran deraf söka att framkalla en 
jernvägskris. Då vi hafva riksdagar hvarje år, kunna vi ju iakttaga 
någon varsamhet och nu se tiden an under ett år. Man skall vara 
förblindad af sina enskilda önskningar, om man icke förmår inse, att 
den ekonomiska ställningen är grannlaga och bör såsom sådan var
samt behandlas.

Det är icke ur någon annan synpunkt, som jag yttrat mig, och 
då man tänker på, huru staten företrädesvis gynnat denna industri
gren, tror jag att man älven bör tänka på att åtminstone icke för
svåra ställningen för alla andra industrigrenar. Under sistlidne no
vember månad visades mig af eu person, som eger kunskap uti dylika 
saker, en lista på icke mindre än 40 industriela företag, som voro 
under utvidgning eller ombyggande, och till hvilka ganska betydliga 
summor skulle erfordras.

Då man nu ser, huru knappt det är med penningar till just 
sådana företag, som icke begära eller kunna begära något understöd 
af staten, bör man, efter min tanke, också finna, det tiden nu är 
inne att iakttaga någon varsamhet i afseende på anslag till nya en
skilda jernvägsanläggningar.

Jag anhåller, att detta mitt yttrande måtte få åtfölja remissen 
till Stats-Utskottet.

Herr Tornerhjelm: Den näst siste ärade talaren tog mycket 
illa vid ^ sig med afseende på mitt yttrande om köpslående, emedan 
lian sjelf suttit med uti regeringen och haft det angenäma uppdraget 
att dela ut dessa 10 millioner. Det är ju emellertid ganska naturligt, 
att man kan köpa enskilda intressen genom att tillfredsställa dom och 
att man derigenom kan få något inflytande på röstställningen och 
göra saken till en politisk fråga. Derpå hafva vi redan haft er
farenhet.

Den siste talaren yttrade, att han med fullkomligt förtroende 
skulle öfverlemna åt regeringen att bestämma, hvilka enskilda jern
vägsanläggningar borde komma i åtnjutande åt understöd från statens
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sida. Jag har visserligen också förtroende för regeringen, ty jag har Understöd för 
förtroende för alla regeringar — det är min pligt — men man kan -”^väg. 
ju äfven hysa förtroende för representationen, hvilket den siste arade ^ports.) 
talaren icke tycktes göra, och jag tror för min del icke att den har 
gjort sig deraf ovärdig. Det visar ingalunda något misstroende emot 
regeringen att man vill bibehålla den rätt, som giundlagen lågt i 
representationens hand, att sjelf disponera ötver de penningar, som 
den skall anskaffa, och det är från denna synpunkt som jag yrkat, 
att representationen icke skall lemna denna rätt ifrån sig.

Den siste ärade talaren sade äfven, att man nog kan låna upp 
penningar, men man har derpå risken i behåll. Jag vill då iråga, 
huru förhållandet är med bankerna. Om de låna ut penningar emot 
dåliga säkerheter, få de visserligen stå risken, men risken är icke 
särdeles stor, derest den icke missbrukas, och det är icke nrin mening att 
den skall missbrukas, utan att man skall gå till väga med den största 
varsamhet, och då är risken ingen, på samma gång som staten genom 
sitt understöd uppfyller en skyldighet.

Samme talare begagnade äfven två särskilda gånger uttrycket 
“angenämt" och ansåg att det skulle vara sa angenämt för utlandets 
skull att nu icke göra något. ....

Jag tror för min del att, huru angenämt det än kunde vara att 
nu skjuta undan denna fråga, så vore det dock föga klokt, ty det är 
eu fråga, som ovilkorligen skall komma åter, och det kan da blifva 
mycket mindre angenämt att taga hand om densamma.

Ilerr Mannerskantz: Det skall icke vara många gånger som
man uti Riksdagens protokoll kan finna något yttrande af mig i 
fråga om jern vägsanläggningar och anslag dertill, men jag känner mig 
nu uppmanad att säga några ord, emedan jag anser, att den föiste 
ärade talaren i ämnet framstält förhållandena uti en dager, som efter 
min uppfattning icke kan vara vigtig. Man har uppfattat hans yttrande 
så, att han önskade ett uppehåll i jernvägsanläggningar inom värf land, 
men, efter hvad han nu sedan förklarat, afser han icke ett ovilkorligt 
uppehåll med byggandet af jernvägar, utan endast ett uppehåll i under
stödjandet från statens sida af enskilda jernvägsanläggningar. Det är 
just vid denna del af frågan, som jag ber att få hålla mig. Jag har 
alltid trott, att det är nödvändigt att iakttaga den största varsamhet 
uti alla ekonomiska företag och synnerligast uti dem, hvarpå staten, 
med användande af så betydliga kapital som till jernvägsanläggningars 
utförande erfordras, inlåter sig; men det kan efter min tanke icke 
anses för eu rätt förstådd verklig varsamhet vid användandet åt sta
tens medel, att en tid gifva störa anslag till sådana företag och under 
eu annan tid alldeles upphöra dermed, hvarigenom tvära afbrott i 
den lugna och jemna ekonomiska utveckling, som man inom samhället 
bör önska att befrämja, måste komma att framkallas. Då man en 
gång ansett nyttigt och börjat att lemna understöd från staten till 
enskilda jernvägsanläggningar, bör man icke plötsligt afbryta härmed 
och derigenom söka förhindra de orter, som ännu icke fatt denna 
förmån, att deraf komma i åtnjutande. Men det finnes eu ännu vig-
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Vnde^å/"'' tigare omständighet att taga i betraktande, och det är den, att, om 
jernväg. man icke vill medgifva, att staten lemna,r understöd till enskilda iern-
(Forts.) vagsanläggnmgar, vare sig i form af lån eller på något annat sätt.

... ,man Just de olägenheter, som af två föregående talare 
1 • frambållna, nemligen att man tvingar de enskilde att söka 

skatta sig medel genom underhandlingar antingen med inhemska 
kapitalister och bankinrättningar eller med främmande entreprenörer, 
åt livilka de, om de lyckas få penningar eller medel till sina jernvägars 
byggande, dock icke kunna erhålla dem på andra vilkor, än att deri- 
genom måste uppkomma en verklig förlust, ty det är naturligtvis icke 
möjligt för enskilde att skaffa sig medel på sådana vilkor som staten 
allrahelst då de förre icke hafva någon reel säkerhet att för upplå^ 
ningen erbjuda, och för att gifva ett begrepp om storleken af denna 

. behof ver blott hänvisas på det förhållandet att, om enskilde 
for tultankta jernvägsanläggningar nu skulle vilja söka anskaffa pen
ningar från kapitalister eller penningeanstalter, skulle de säkerligen 
icke alls. kunna få dem från utlandet — och här hemma för när
varande icke för bättre pris än 80 procent, då deremot staten kan 
fortfarande gorå sina upplåningar för omkring 100 procent. Det blefve 
således en verklig förlust af minst 20 procent, som nu skulle upp
komma, om man undanhölle de enskilda orterna all hjelp från staten 
och derigenom tvingade dein att sjelfva försöka göra upplåningar för 
de jernvägar, som de anse för sig oumbärliga.

Ännu en betänklig sida af denna sak måste jag framhålla Ta
laren på goteborgsbänken nämnde att, om man arbetar för häftigt och 
fastlaser penningar både uti jernvägsföretag och de nya industriela 
anläggningar, som deraf blifva en följd, så drager man derigenom 
penningar från landets rörliga industri och handel. Detta är också 
ganska sant, men denna olägenhet blir ovilkorligen mycket större, om 
de enskilde, som icke kunna få penningar utifrån, nödgas göra upplå
ningar inom landet, ty just då dragas landets egna kapital från den 
användning på annat håll, som de förut haft, och man kan då möj
ligen hafva skäl säga, att det derigenom kommer att råda en viss 
knapphet uti landets för öfriga rörelsegrenar behöfiiga penningetillgångar. 
Om upplåningen deremot sker genom statens försorg, kommer den 
antagligen att ske i utlandet, och då drager man således hit nya pen- 
mrigetillgångar för att genom dem både åstadkomma den förstärkta 
drifkrafu för landets ekonomiska utveckling, som jernvägsanläggningarne 
utgöra, och i den män de indragna medlen ingå i landets rörelse, be
reda tillfälle till nya arbetsföretag och större industriel verksamhet i 
alla ligtmngar. Blott man tillser, att man härvid går varsamt till 
våga, i rätt förhållande till landets tillväxande krafter och med noga 
afseende å de af. staten upp- och utlånade medlens ändamålsenliga 
användande, tror jag att man derigenom, långt ifrån att göra någon 
skada, . åstadkommer eu lugn och kraftig fortgående utveckling af det 
industriela lifvet inom landets alla delar.

Det torde äfven böra tillses, huruvida icke staten, just genom att 
understödja nya enskilda jernvägsanläggningar, genom att framkalla 
ett stärkande tillflöde derifrån, gifver stöd åt rörelsen å de stora banor
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som den sjelf byggt och gör det möjligt för sig att utan förlust fortgå 
med anläggande af nya hufvudbanor, hvarigenom den kommer uti en 
kraftigare ställning än förut och det blir oss möjligt att icke blott 
bära de stora ansträngningar, som vi gjort för åstadkommande af de 
banor vi redan ega, utan ock att upprätthålla och än vidare befrämja 
den starka utveckling af vårt lands alla krafter, som visat sig såsom 
en följd af redan utförda storartade arbeten.

Jag tror således icke det vara skäl att nu göra något afbrott, 
utan sedan man en gång stält en bestämd summa till regeringens 
disposition för att befrämja de anläggningar, som företrädesvis kunde 
vara nyttiga, bör man enligt min tanke äfven nu vidtaga en lika åt
gärd och lemna åt regeringen att tillse, huruvida icke de trakter, som 
hittills icke kommit i åtnjutande af några jernvägar, må kunna vara 
förtjenta af någon verksam hjelp af staten för deras åstadkomm,‘ nde. 
Jag tror, att den landsdel, som jag tillhör, då skall befinnas i alla 
afseenden vara så beskaffad, att den väl förtjenar att erhålla samma 
förmån, som så många andra delar af landet redan fått, och jag be
gagnar nu tillfället att förorda den motion, som åsyftar, att denna 
stora, folkrika och med industriela anläggningar så val utrustade 
provins äfven måtte få någon del af det anslag, som kan blifva be- 
viljadt.

Jag instämmer alltså väl deruti att vi böra gå varsamt tillväga; 
och hoppas, att de, som sitta uti Stats-Utskottet och regeringen, måtte 
uppgöra noggranna beräkningar öfver hvad statens krafter kunna 
tillåta och med anslagen till både statens och enskilda jernvägar in
skränka sig derinom; men jag tror icke att vi böra följa de råd att stå 
alldeles stilla, som af den förste ärade talaren lemnats, utan hellre 
varsamt fortgå på den väg, som vi hittills lyckligen gått.

Öfverläggningen förklarades slutad, och motionen jemte yttrandena 
hänvisades till Stats-Utskottet.

Måndagen den SI Januari. 8S

Föredrogos och hänvisades till Stats-Utskottet följande, den 29 
dennes bordlagda motioner:

N:o BO, af Herr Leijonanclcer, om understöd för en jernvägs- 
anläggning emellan Göteborg och Engelholm eller Helsingborg;

N:o 31, af Herr Brun, om understöd för en jernvägsanläggning 
emellan vestra ändpunkten af Hudiksvall—Forssa jernväg och Sveg i 
Herjeådalen;

N:o 32, af Herr Frisk, om ställande af ett anslag å 15 millioner 
kronor till Kongl. Maj:ts disposition för enskilda jernvägsanläggningars 
understödjande;

N:o 39, af Herr Carleson, om beviljande af ett lån å högst 
2,200,000 kronor till understöd för en jernvägsanläggning från Hults- 
freds station å Nässjö—Oskarshamns-banan till Vestervik; samt
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N:o 40, af densamme, om beviljande af ett lån å högst 2,400,000 
kronor till understöd för en jernvägsanläggning från Vestervik öfver 
Åtvidaberg till Bersbo.

Föredrogos och hänvisades till Lag-Utskottet Herr von Kochs 
den 29 dennes bordlagda motioner:

N:o 33, om ändring af gällande stadganden rörande skyldigheten 
att bygga och underhålla allmänna vägar; samt

N:o 34, om ändring af gällande stadganden rörande skyldigheten 
att bygga och underhålla kyrka med flera byggnader.

Föredrogs och lades till handlingarne Banko-Utskottets den 29 
dennes bordlagda memorial N:o 1, med öfverlemnande af fullmäktiges 
i Riksbanken till Utskottet afgifna berättelse.

Herr Grefven och Talmannen förmäl te, att till Tillfälligt Utskott 
blifvit hänvisade följande motioner:

N:o 2, af Herr Storckenfeldt, angående inställande af nattågen å 
statens jernvägar under vintern;

N:o 6, af Herr von Strolärch, angående tillsättande af en komité 
för behandling af frågan om förändrade bestämmelser rörande skyldig
heten att bygga och underhålla allmänna vägar;

N:o 7, af Herr Schönbeck, om aflåtande af underdånig skrifvelse 
till Kongl. Maj:t rörande de med rektorsbefattningen vid Malmö högre 
elementarläroverk förenade inkomster;

N:o 8, af Herr Croneborg, angående aflåtande af underdånig 
skrifvelse till Kongl. Maj:t, med anhållan om meddelande af förändrade 
föreskrifter rörande s. k. arbetsbetygs utfärdande;

N:o 9, af Herr Hammarhjelm, angående aflåtande af en under
dånig skrifvelse till Kongl. Maj:t med begäran om utarbetande af 
förslag till förändrade lagbestämmelser rörande skogsliqvider vid laga 
skiften;

N:o 10, af densamme, angående aflåtande af underdånig skrifvelse 
till Kongl. Maj:t, med anhållan om uppgörande af förslag till förän
drade lagstadganden rörande boställsinnehafvares eller arrendators 
dispositionsrätt till skog å boställe eller annan staten tillhörig egendom;

N:o 12, af Herr Älmquist, om vidtagande af åtgärd för erhållande 
af årliga offentliga redogörelser rörande rånte- och kapitalförsäkrings- 
anstalternas förvaltning m. m.;



Måndagen den 31 Januari. 35 N:o 3.

N:o 15, af Herr Berg, C. 0., angående aflåtande af underdånig 
skrifvelse till Kongl. Maj:t, med anhållan om framläggande af förslag 
till skärpt lagstiftning rörande tillverkning och försäljning af bränvin;

N:o 20, af Herr Dahm, om aflåtande af underdånig skrifvelse till 
Kongl. Maj:t rörande fridlysning af småfågel;

N:o 23, af Herr Hammarhjelm, angående aflåtande af underdånig 
skrifvelse till Kongl. Maj:t med anhållan om skärpning af straffbe
stämmelserna i Kongl. förordningen angående vilkoren för försäljning, 
till förtäring på stället, af vin, maltdrycker, kokadt kafle och andra 
tillagade, icke spirituösa drycker; samt

N:o 26, af Herr Wallenberg, angående aflåtande af underdånig 
skrifvelse till Kongl. Maj:t, med anhållan om framläggande af förslag 
till sådan ändring af konkurslagen, att beslut om konkursbos utred
ning medelst s. k. administration må kunna fattas.

Hvarefter Herr Grefven och Talmannen framstälde särskilda pro
positioner derå, att motionerna under N:is 6, 9, 10, 15, 23 och 26 
skulle behandlas af ett Tillfälligt Utskott N:o 1, samt motionerna under 
N:is 2, 7, 8, 12 och 20 af ett Tillfälligt Utskott N:o 2; och blefvo 
samtliga dessa propositioner med ja besvarade.

Vidare hemstälde • Herr Grefven och Talmannen, att Tillfälliga 
Utskottet N:o 1 skulle bestå af sju ledamöter och tre suppleanter 
samt Tillfälliga Utskottet N:o 2 af fem ledamöter och två suppleanter; 
hvilket jemväl bifölls.

Slutligen föreslog Herr Grefven och Talmannen, att val af leda
möter och suppleanter i de Tillfälliga Utskotten skulle företagas näst
kommande Onsdag den 2 Februari; och lemnade Kammaren härtill 
sitt samtycke.

Justerades fyra protokollsutdrag; hvarefter Kammaren åtskildes 
kl. 2 e. m.

Infidem 
O. Brakel.
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Onsdagen den 2 Februari 1876.

Kammaren sammanträdde kl. 1 e. m.

Justerades protokollet för den 26 sistlidne Januari.

Herr S j ö b r i n g begärde och erhöll ledighet från riksdagsgöromålen 
under tre veckors tid från den 7 innevarande månad.

Företogs val af sju ledamöter i Kammarens Tillfälliga Utskott 
N:o 1; och befunnos, efter valförrättningens slut, dertill hafva blifvit 
utsedde:

Grefve Lewenhaupt, Claes
Herr Lindgren...................
Herr Leijonancker............
Herr Stråle ......................
Herr Svedberg ..................
Herr de Maré, G...............
Herr Hammarhjelm .........

med 75 röster.
„ 75 „
» ^ »
„ 75 „
» 75 „
» 74 „
„ 74 „

- Företogs val af fem ledamöter i Kammarens Tillfälliga Utskott 
N:o 2; och befunnos, efter valförrättningens slut, dertill hafva blifvit 
utsedde:

Herr Almquist ..
Herr Dahm ....
Herr Koos .......
Herr Schönpeck 
Herr Adelsköld

med
99

91

99

65 röster. 
65 „
65 „
63 „
62 „99
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Företogsval af tre suppleanter i Kammarens Tillfälliga Utskott 
N:o 1; och befunnos, efter valförrättningens slut, dertill hafva blifvit 
utsedde:

Herr Berg, G. O. ...............................................................  med 50 röster,
Herr Larsson, Anders .......................................................... „ 50 „
Herr von Strokirch ............................................................. „ 49 „

sedan ordningen mellan de två förstnämnde blifvit genom lottning 
bestämd.

Företogs val af två suppleanter i Kammarens Tillfälliga Utskott 
N:o 2; och befunnos, efter valförrättningens slut, dertill hafva blifvit 
utsedde:

Herr Storckenfeldt .................................................... med 39 röster, och
Herr Croneborg..........................................................  „ 35 „

Anmäldes och bordlädes Stats-Utskottets memorial N;o 1, med den 
till innevarande Riksdag af fullmäktige i Riksgäidskontoret afgifna 
berättelse.

Justerades två protokollsutdrag; hvarefter Kammaren åtskildes 
kl. :i/42 e. m.

In fidem

O. Brakel.
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